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Prometniki najboljši

Prejšnjo soboto so bile na Kodeljevem v Ljubljani 
3' športne igre ZSSS. V lepih in športnih bojih je naj
več točk zbral Sjndikat delavcev prometa in zvez Slo
venije (SDPZ). Čeprav so bile skoraj vse tekme na vi
soki ravni, so poznavalci menili, da so najbolj izsto
pale odbojkarice. Na fotografiji je zmagovalna ekipa 
Sinlesa, ki so jo sestavili v podjetju Marles.

Več o igrah na straneh 12 in 13

Se bo na Otiškem Vrhu 
zgodil čudež?

V invalidskem podjetju Inpod na Otiškem Vrhu se razmere že več 
Mesecev zaostrujejo. Delavke so prejšnji četrtek zgodaj zjutraj zače
te stavkati, ker še niso prejele tretjega dela februarske plače. Direk
tor Aleksander Jug jih je poskušal prepričati (tudi grozil jim je), naj

TUdi za ostanek Kovinarske 
iz Krškega ni več rešitve

Delavci družbe z omejeno odgovornostjo CBT v Krškem so prejšnji 
ponedeljek začeli stavkati. Podjetje, kije nastalo iz bivše velike Ko
vinarske Krško, je ostalo brez dela in denarja, tudi material je po
šel. Direktor Karel Platinšek dolguje 73 zaposlenim polovico pla
če za marec, plačo za april, pol lanskega regresa in še marsikaj. De
lavci, ki jih zastopa območna organizacija ZSSS Posavja, so proti 
podjetju vložili že več tožb in jih tudi dobili.

Žal izvršbe niso bile uspešne, saj če denarja ni, tudi sindikat ne 
more vzeti.

Kot nam je povedal Marjan Urbanč, sekretar območne organi
zacije SKEI, so delavci skupaj z direktorjem ugotovili, daje reši
tev le čim hitrejši stečaj. Predlog na sodišču je že vložen in Urbanč 
pričakuje, da bo rešen do konca tega tedna.

Lastnica podjetja je vdova umrlega nemškega podjetnika Jako
ba, kiji proizvodnje ni uspelo ohraniti na prejšnji ravni. Premože
nje podjetja je večinoma pod hipoteko in stečajna masa zaradi tega 
verjetno ne bo velika, nam je še povedal Urbanč.

Problemska konferenca 
Stupisa

Stupis prireja v sredo, 29. maja, problemsko konferenco, na 
kateri bodo obravnavali problematiko tekstilne in usnjarskop- 
redelovalne industrije.

Predsednik Tone Rozman je nanjo povabil predstavnike vla
de in resornih ministrstev, gospodarske zbornice, strokovne jav
nosti in sindikaliste ...

Stupis bo predlagal sprejetje sistemskih zakonov ter ukrepov 
za rešitev dejavnosti. Predlagal bo tudi postopno zmanjševanje 
obsega tekstilne, oblačilne in obutvene industrije.

Konferenca bo v dvorani glavne pošte na Čopovi 11 v Ljub
ljani.

Pogajalci na dveh bregovih
Pogajanja o socialnem sporazumu se sicer nadaljujejo, vendar vsaj 

glede plačne politike še ni napredka. Najbolj se razlikujejo pogledi 
na eskalacijo (usklajevanje plač z rastjo cen življenjskih potrebščin). 
ZSSS in tudi drugi sindikati zahtevajo stoodstotno eskalacijo, pred
stavniki gospodarske zbornice pa pristajajo le na 85-odstotno. Minister 
za delo Vlado Dimovski poskuša uveljaviti kompromisni predlog, po 
katerem bi stoodstotno eskalacijo uveljavili v dveh letih, letos pa naj 
bi bila 92,5-odstotna.

Glede na dosedanjo rast cen življenjskih potrebščin bo julijska es
kalacija 4,6-odstotna.

Na naše vprašanje, ali je med pogajalci prepad, je Dušan Semolič 
odgovoril: “O prepadu še ni mogoče govoriti, smo pa res na dveh bre
govih.” Pogajanja se bodo nadaljevala v petek, 24. maja.
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Je v Ljubljani to mogoče? (2)

V podjetju Linorty je res vse narobe
Kot smo napovedali v prejšnji številki na

šega glasila, je Sandi Bartol ta ponedeljek 
organiziral sestanek zaposlenih v trgovskem 
podjetju Linorty. Skupaj z več kot desetimi 
delavci in delavkami se ga je udeležil tudi 
direktor Smajil Kalauzovic'.

Uvodoma je Bartol orisal razmere v tem 
podjetju, kjer zaposleni sedem mesecev ni
so prejeli plač, v dogovoru z direktorjem pa 
so si iz blagajne jemali zaslužek, ki naj bi 
jim pripadal. Prispevki in davki za ta “izpla
čila” seveda niso bili plačani.

Ker so se posamezni delavci iz tega pod
jetja obrnili na Bartola in tudi včlanili v sin
dikat, je ta zanje dolžan ukrepati. Bartolje 
izrazil prepričanje, daje direktor prišel na 
sestanek zaradi tega, da bi se skupaj dogo
vorili o rešitvi problemov. Tudi on sam da 
je prepričan, da so rešljivi.

Po Bartolovih besedah bi problem rešili naj
boljše, če bi izračunali razliko med tem, kar 
so si delavci vzeli in kar bi jim po kolektivni 
pogodbi moralo pripasti. V naslednji fazi pa 
bi sklenili še dogovor, kako in v kakšnih ro
kih bi direktor delavcem to izplačal in plačal 
tudi prispevke in davke. Bartol je omenil še 
možnost razveze delovnih razmerij zaradi tega,

ker zaposleni več kot tri mesece niso prejeli 
plač. Omenil je tudi vlaganje tožb za neizpla
čane plače in stečaj podjetja.

Direktor Kalauzovic je kratko dejal, daje 
rešitev možna, če bodo zaposleni vrnili vse, 
kar so si vzeli (delavci so se temu gromko 
nasmejali). Vzeli naj bi si trikrat več, kot jim 
je pripadalo. Predlagal je Bartolu, naj v pod
jetje pošlje nekoga, ki bi ugotovil pravo sta
nje, in mu izročil tudi kopijo prijave, ki naj 
bi jo zaradi samovoljnega jemanja denarja 
proti delavcem vložil na policiji.

V nadaljevanju pogovora so delavci pred
stavili svoje videnje razmer v podjetju in iz
razili dvom o sposobnosti direktorja, da bi 
razmere saniral. Direktor pa jih je še naprej 
prepričeval, naj denar najprej vrnejo in ta
ko omogočijo ureditev razmer.

Ker nadaljevanje pogovora ni bilo več smi
selno (direktorje tudi odšel), seje Bartol z 
delavci dogovoril za tele sklepe:

1. Ravnanje direktorja Kalauzoviča je po
smeh pravni državi, zato naj pristojni orga
ni proti njemu ukrepajo.

2. Delavci bodo v najkrajšem možnem ča
su prekinili delovno razmerje z delodajalcem 
in se prijavili na zavodu kot brezposelne ose

be. O tej rešitvi se bo Bartol posvetoval še z 
glavnim inšpektorjem za delo Borutom Bre
zovarjem.

3. Sekretar SDTS bo pripravil vse potreb
no za vložitev ovadbe zoper direktorja za
radi kršenja pravic delavcev in nezakonite
ga poslovanja.

4. Delavci si v bodoče ne bodo več pri
svajali denarja in blagajne.

5. Zapisnik se posreduje vsem pristojnim 
državnim organom v Sloveniji.

Naslednji dan seje Bartol o rešitvi prob
lemov delavcev Linortyja pogovarjal še z Ja
no Uran, namestnico glavnega inšpektorja 
za delo. Zagotovila mu je, da bodo inšpek
torji že v prihodnjih dneh znova obiskali to 
podjetje in pregledali, ali je direktor izpol
nil obveznosti iz odločbe, izdane 22. marca. 
Če bodo ugotovili, da nepravilnosti ni od
pravil, mu bodo prepovedali opravljanje de
javnosti. Delavci pa bodo lahko vsak zase 
uveljavljali razvezo delovnega razmerja, za 
kar jim je sindikat že pripravil pisno vlogo-

Kako se bo problem v podjetju Linorty re
ševal, bomo poročali v naslednjih številkah 
našega glasila.

f. k-

Bili smo na 24. kongresu IUF
Prejšnji teden je bil v Ženevi 24. kongres 

mednarodne sindikalne zveze IUF, ki zdru
žuje delavce živilske in tobačne in
dustrije ter kmetijstva, gostinstva 
in turizma ... V to zvezo, ki ima 
kakšnih 2.500.000 članov, sta po
vezana tudi naša sindikata KŽI in 
SGiT. Na kongresu je sodelovalo 
560 delegatov, med njimi sta bila 
tudi Jovo Labanac (sekretar KŽI) 
in podpisana.

Na tem širokem področju, ki ga 
pogojno lahko imenujemo “od 
zemlje do mize”, se v zadnjem času 
zmanjšuje število redno zaposle
nih, vse več pa je tistih, ki delajo 
za določen čas ali le v sezoni. Ker 
so to zlasti ženske, ne uživajo te
meljnih pravic iz dela, kot so: po
rodniški dopust, nadomestilo za
radi bolezni, zaščita pri delu ...

V gostinstvu in turizmu pa šte
vilo delovnih mest narašča, saj se 
promet vsako leto povečuje po tri

odstotni stopnji. V ospredju razprav na kon
gresu so bile teme, povezane s pravico do sin

Karmen Leban med delegati

dikalnega organiziranja in drugih človeko
vih pravic, socialne varnosti in dostojne

ga življenja. Obravnavali smo tu
di vprašanja v zvezi z izobraževa
njem in posledice globalizacije. 
Delavci v državah proizvajalkah 
hrane so vedno bolj revni in tudi 
lačni, zmanjšuje pa se število dr
žav, ki žanjejo sadove globaliza
cije. Ugotavljali smo, da tudi v dr
žavah, kjer je vse to urejeno z 
ustreznimi normami, praksa od 
njih zelo odstopa. Kršitve pravic 
zaposlenih lahko prepreči le zelo 
močan sindikat.

Kongres je iz članstva IUF izlo
čil dva sindikata Kitajske, ki sta od
govorna za katastrofalen položaj 
zaposlenih v tej državi.

Delegati so sprejeli 24. kongres
nih resolucij, s katerimi bomo se
znanili svoje člane.

Karmen Leban, 
sekretarka SGiT
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Varstvo podatkov o pripadnosti sindikatom

Gre za posebej občutljive podatke, ki 
ne smejo biti dostopni nepooblaščenim
Stane Drobnič, sekretar SDTS za Ljubljano in okolico, je decembra 
lani varuha človekovih pravic opozoril, da v Poslovnem sistemu 
Mercator kršijo pravico zaposlenih, da se svobodno odločajo o tem, 
v kateri sindikat bodo včlanjeni. Ker se je varuh opredelil za 
nepristojnega, je na njegov nasvet pisal še inšpektoratu za varstvo 
°sebnih podatkov. Te dni je prejel odločbo, ki Mercatorju nalaga, naj 
sPrejme potrebne ukrepe za zavarovanje podatkov o pripadnosti 
s<ndikatom.

Drobnič pravi, da se je na varuha obrnil 
?aradi tega, ker je delavka v kabinetu pred- 
Sednika uprave (sicer bivša predsednica 
SDTS v Mercatorju, sedaj pa predsednica 
rurnenega sindikata” v PSM) poslovodjem 

trgovin na ljubljanskem območju pošiljala 
Propagandno gradivo za podjetniški sindi- 

s priloženo izstopno izjavo iz SDTS. Pe
vovodjem so iz “uprave” naročali, naj pro- 
Pagandni material razdelijo članom SDTS in 
J'1« tudi naročijo, naj v nekaj dneh prinese
jo izstopne izjave iz SDTS in pristopne iz- 
Jave za novi sindikat. Poslovodje naj bi nad- 
zorovali tudi vračanje izstopnih in pristop- 
njh izjav. Drobnič je v prijavo varuhu še za
pisal: “Če poslovodje v roku upravi ne vr- 
neJo izjav, žpridejo iz uprave novi klici in ur- 
Sence’. Na ta način se na zaposlene izvaja 
Potisk, da izstopijo iz SDTS. Poslovodje so 
Podaljšana roka uprave. Delavci so od njih 
ZeIo odvisni, saj jim določajo turnuse, dnevne 
obremenitve, izrabo dopusta, gibljivi del pla- 
e; Zaradi vsega tega delavci težko odklo- 

n'J0 njihovo zahtevo in tvegajo, da se jim za
merijo.”

^aruh človekovih pravic je Drobniču od
govoril, da mu glede ustavno zagotovljene 
Pmvice do svobodnega ustanavljanja in de
janja sindikatov ter včlanjevanja vanje ne 

more pomagati, saj varuje le pravice ljudi v 
mztnerjih z državnimi organi in nosilci jav- 
nm pooblastil. Ker pa bi bile po varuhovem 
mnenju lahko v Mercatorju kršene zakonske 
Pravice do varstva osebnih podatkov, je Drob
cu svetoval, naj se obrne na Inšpektorat za 

varstvo osebnih podatkov pri ministrstvu za 
Pravosodje.

Drobnič pravi, da gaje varuhovo mnenje 
Presenetilo, vendar je njegov nasvet vseeno 
. Poste val. Inšpektoratu je februarja poslal pri- 
Jdvo kršitev varovanja osebnih podatkov. V 
Jemje navedel, daje predsednica Merca- 
rjevega sindikata v oddelku za obračun plač 

la seznam članov SDTS, čeprav je prej 
n tega sindikata izstopila in soji bila odvzeta 
prilastila. Sezname članov SDTS je ta ose- 
kU P°slala poslovodjem. Tudi pooblaščen- 
cP.DTS Nataša Porenta je sezname članov 
Prc j13 ^r' nJej- Sluzria za obračun plač je 
do ,Secln*ci Mercatorjevega sindikata posre- 
EmU'a lUc^' sezname članov SDTS iz bivše 
pne Merkur, ki je bila priključena Mer- 

rJu. Drobnič je inšpektoratu predlagal,
cat0

naj prepreči zlorabo uporabe osebnih podat
kov in pritiske na člane SDTS.

Po več pogovorih je inšpektor za varstvo 
osebnih podatkov Jože Bogataj 14. maja izdal 
odločbo, s katero zahteva od Poslovnega sis
tema Mercator:
- naj v svojih notranjih aktih določi po

stopke in ukrepe za zavarovanje osebnih po
datkov, ki se nanašajo na pripadnost sindi
katu in način shranjevanja teh podatkov,

- naj od zaposlenih pridobi pisno privo
litev, iz katere bo jasno razvidna njihova pri
volitev, da lahko delodajalec obdeluje podat
ke o pripadnosti sindikatu.

V obrazložitev svoje odločbe je inšpektor 
med drugim zapisal, daje ob pregledu ugo
tovil, da so bili seznami o plačani članarini 
članov SDTS posredovani profesionalnemu 
sindikalnemu zaupniku, kije oktobra lani iz
stopil iz SDTS in se včlanil v drugi sindikat. 
Seznami o plačilu sindikalne članarine so vse
bovali tudi podatke o imenu in priimku ter 
osebni številki delavca in znesku odvedene 
članarine... Poslovni sistem Mercator ni imel 
pisnih privolitev posameznikov za obdela
vo podatkov o njihovi sindikalni pripadnosti. 
V službi obračuna plač pa so hranili le ko
pije pristopnih izjav članov sindikata.

Inšpektor je v odločbi citiral tudi mnenje 
člana Mercatorjeve uprave o tem ravnanju. Po
vedal je, da kot delodajalec ni nikoli posegal 
v organiziranost in delovanje katerega koli sin
dikata v družbi. Izpolnjeval je le obveznosti 
iz 124. člana veljavne podjetniške kolektiv
ne pogodbe, po katerem družba brezplačno 
zagotavlja obračun in nakazovanje članarine. 
Vsak delavec, ki podpiše pogodbo o zapos
litvi, pa posebej izjavi, da mu je znana regu- 
lativa delodajalca in da se z njo strinja. Po
datek o članstvu v sindikatu je delodajalec tako 
uvrstil s svoj katalog osebnih podatkov - evi
denco o plačah in drugih prejemkih zaposle
nih, ki se varuje skladno s posebnim pravil
nikom o varovanju osebnih podatkov.

Inšpektor je tudi zapisal, da spadajo po
datki o pripadnosti sindikatom med posebej 
občutljive, zaradi česar bi morala biti njihova 
obdelava posebej označena in varovana. Ker 
v Mercatorju tega niso posebej uredili, bo
do morali predpisati natančnejše ukrepe za 
varovanje osebnih podatkov o pripadnosti 
sindikatom. S predpisom bodo morali dolo
čiti, kje hranijo osebne podatke, kako mo

rajo biti prostori varovani, kako mora biti va
rovana oprema, s katero se obdelujejo po
datki o pripadnosti sindikatom, kako bo ne
pooblaščenim onemogočen dostop do podat
kov. V notranjih aktih Mercatorja bo tudi mo
ralo pisati, pod kakšnimi pogoji je podatke 
o pripadnosti sindikatom mogoče posredo
vati drugim osebam, denimo sindikalnim za
upnikom. Število oseb, ki imajo pravico do
stopa do podatkov, bi moralo biti skrčeno na 
minimum.

Po zakonu o varstvu osebnih podatkov lah
ko upravljavci obdelujejo osebne podatke po
sameznikov le na podlagi njihove privolit
ve. Posamezniki pa morajo biti obveščeni o 
tem, za katere namene bodo obdelani podatki 
uporabljeni. V Mercatorju nimajo pisnih pri
volitev posameznikov, da lahko obdelujejo 
njihove podatke o pripadnosti sindikatom, 
je še zapisal Bogataj.

Na to odločbo se Mercator lahko pritoži 
v osmih dneh od dneva njene vročitve. Od
ločbo je inšpektor poslal tudi Konfederaci
ji 90 in KNSS-Neodvisnosti.

Drobnič z odločbo ni povsem zadovoljen, 
saj je pričakoval odločnejše ukrepanje. Več 
kot očitno je, da morajo red na tem področ
ju ustvarjati udeleženci sami, torej sindika
ti in uprave. V podjetju, kjer daje uprava pred
nost zlasti od sebe odvisnemu sindikatu, drugi 
sindikati zelo težko dosežejo enakopravno 
obravnavo. Vsaj na načelni ravni pa je prob
lem rešljiv z izpopolnjenimi pristopnimi iz
javami, ki jih nekateri sindikati že imajo. Na
nje bi bilo dobro zapisati, da delavec z vsto
pom v sindikat dovoljuje njegovim odgovor
nim osebam tudi uporabo podatkov o nje
govi pripadnosti sindikatu, seveda le v vna
prej znane namene.

F. K.

Seminar

Plačni sistemi 
in kolektivne 

pogodbe
V prejšnji številki našega glasila smo ob

javil i razpis seminarja Plačni sistemi in ko
lektivne pogodbe, ki bo 30. maja v Ljub
ljani.

Ker organizatorji še niso prejeli zadost
nega števila prijav, se še lahko prijavite. 
Razpis in prijavnico najdete v 17. števil
ki NDE.
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Pogovor z Juretom Kuretom, predsednikom KNG v 
Coiorju

Plače, večni problem za 
zaposlene in sindikate
Družba Color iz Medvod je pred časom zašla v težave, iz katerih jih 
rešuje kranjska Sava, ki jo je prevzela. O tem in o delu sindikata v 
novih pogojih smo se pogovarjali s predsednikom sindikata KNG v 
Coiorju, Juretom Kuretom. Pravzaprav nas je bolj kot Savin prevzem 
podjetja pred dvema letoma na pogovor zvabila novica, da v Coiorju 
ljudje izstopajo iz sindikalnih vrst. Izkazalo pa se je, da je šlo le za 
peščico pretirano preračunljivih članov. In zanimivo, prav med 
pogovorom je nekaj delavcev prišlo po prijavnice, da bi se včlanili...

“Naš sindikat je številčno kar močan,” je 
začel pripovedovati Jure Kuret. “Od okoli 400 
zaposlenih imamo 175 članov, smo jih pa že 
imeli 200. No, v zadnjem času je bilo nekaj 
osipa, deloma zaradi določanja presežnih de
lavcev lani in upokojitev in letošnjega izstopa 
sedmih delavcev iz sindikata. Marsikdo, ki 
bi sicer rad vstopil v sindikat pa omahuje. 
Prejšnja uprava je znala zlasti višje izobra
ženim kadrom jasno dopovedati, da njihovi 
poklicni karieri v Coiorju članstvo v sindi
katu ne bo v prid. Nova uprava tega ne poč
ne. Se pa nekateri kljub temu bojijo pristo
piti. Drugi, ki imajo pravi odnos in se znajo 
spustiti v pravično konfrontacijo z vodstvom, 
se pa članstva v sindikatu ne ustrašijo.”

Zakaj so nekateri delavci letos izstopili iz
sindikata?
“Zaradi uvedbe dodatnega prostovoljne

ga pokojninskega zavarovanja letos marca. 
Nekateri, k sreči le omenjena sedmerica, so 
menili, da bi članarino koristneje uporabili 
za plačilo svojega deleža v tem zavarovanju.

Zaman so bila razlaganja, kakšne koristi 
imajo od sindikata, ali bi jih ob težavah lahko 
imeli. Zaleglo ni niti to, daje sindikat že proti 
prejšnjemu vodstvu tovarne uspel ohraniti ne
katere pravice, ki jih je to hotelo zmanjšati.

Stara uprava nam je poskusila, to je bilo še 
pred združitvijo s Savo, kratiti nekatere pra
vice, hoteli so denimo skrajšati dolžino red
nega in izrednega dopusta. Hoteli so nam vzeti 
pet odstotkov, ki smo jih imeli na plačo za zves
tobo podjetju. Vendar smo te pravice nazad
nje le uspeli ohraniti. To so pravice po naši 
podjetniški pogodbi in ta pogodba po Savi- 
nem prevzemu Colorja še vedno velja.”

Zanimivo je, da ste pravice ohranili, ljudje
pa so kljub temu izstopali.
“Ta problem tare vse sindikate: ljudje ve

do, da člani sindikata glede pravic niso nič 
na boljšem kot drugi zaposleni. Pravice, ki 
jih izbori sindikat, veljajo za vse zaposlene. 
Zato kak bolj varčevalno usmerjen član po
misli, daje plačevati za pravice, kijih drugi 
dobijo brezplačno, nesmiselno.

Ali je v Coiorju še kak drug sindikat?
Sindikat Neodvisnost, vendar ima samo ka

kih 20 članov.
Kako gre podjetju, ali se stanje
izboljšuje?

Na zadnjem srečanju z upravo nam je ta 
posredovala podatek, da ima Color po pre
čiščeni bilanci 1,9 milijarde tolarjev izgube. 
Precejšen del te izvira iz neizterjanih terja
tev še iz časov razpada jugoslovanskega tr
ga, še večji del pa iz časa finančne krize v 
Rusiji pred nekaj leti.

Do ruske krize nam je šlo vseeno kar dobro. 
Takrat nam je uprava vsem, ki so bili v plač
nem sistemu razvrščeni nad 13 plačilnim raz
redom od 31, uvedla destimulativno nagra
jevanje. V 13. razredu so na primer kvalifi
cirani preddelavci, jaz kot področni tehno
log 2 (tehnolog s srednješolsko izobrazbo) 
sem pa v 22. razredu. Glede tega smo se zelo 
bojevali, zdaj pa priganjamo, da bi se čim prej 
naredila nova sistemizacija, ki se pripravlja 
v sklopu Savinega sistema. Sicer ne vemo, 
ali bomo z novo sistemizacijo kaj pridobili 
ali izgubili, oziroma kdo utegne pridobiti, kdo 
pa izgubiti.

Se pa v Coiorju jasnijo obzorja. Letos ja
nuarja smo še bili pod mesečnim planom, feb
ruarja na pozitivni ničli, marca pa je bil že 
minimalni pozitivni rezultat.”

Kako zadnji poslovni rezultati vplivajo na 
plače delavcev Colorja?
“Ves ta čas so nespremenjene, dvigajo se 

le zaradi upoštevanja eskalacije.”
Kako se sindikat Colorja vklaplja v 
organiziranost sindikatov v poslovnem 
sistemu Save?
“Stanje se ni spremenilo, Colorjev sindi

kat je še naprej samostojen, s svojim žiro ra
čunom, sindikati v sistemu Save pa smo or
ganizirani v posvetovalno konferenco. Sin
dikalne organizacije v poslovnem sistemu Sa
va so se dogovorile, da se srečujejo na po
svetovalnih konferencah dvakrat letno in pre- 
debatirajo aktualne zadeve, kot so zakon o 
delovnih razmerjih, pa sistemizacija delov
nih mest v Savi itd., ob tem pa tudi primer
jajo svoje delovanje.”

Kako pa se sindikat Colorja ujame z novo, 
lani oktobra postavljeno upravo?
“Dobro, edinole večno neurejeno je vpra

šanje plač. Kot povsod drugod. Uprave se pač 
izgovarjajo na to, daje treba kolač najprej spe
či, preden ga začnemo rezati. Skratka, dokler 
ne bodo poslovni rezultati boljši, se tudi pla
če ne morejo premakniti na višjo raven. 

Novo upravo smo seveda tudi vprašali, ali

Jure Kuret: Nekateri člani pomislijo, 
zakaj bi plačevali za tisto, kar nečlani 
dobijo zastonj. Pa izstopijo, denar od 
prihranjene članarine pa porabijo de
nimo za dodatno prostovoljno pokoj
ninsko zavarovanje.

so predvideni še kakšni presežki zaposle
nih. Odgovorili so nam, da do jeseni zanes
ljivo ne bo sprememb v zaposlenosti. To
da vsiljuje se misel, da morda uprava čaka 
na novi zakon o delovnih razmerjih, v ka
terem naj bi bile določene precej nižje od
pravnine.”

Vmes je zazvonil telefon, v enem izmed 
oddelkov je nekaj delavcev zaprosilo za včla
nitev v sindikat, pa je sindikalni zaupnik te
lefoniral po prijavnice. Kar lepa novica spričo 
prej omenjenega izstopanja nekaterih zara
di banalnega razloga, ‘prihranka’ nekaj ti
sočakov letno. Potem ko sva oba izrazila za
dovoljstvo nad novico, sva se s Kuretom vr
nila k prejšnjemu pogovoru.

“Enako kot uprava trdijo tudi v Savi,” je 
nadaljeval prekinjeni pogovor Jure Kuret- 
“Namreč da želijo ohraniti vsa delovna mesta 
v Coiorju. Na nekem sestanku pa smo pO' 
vsem jasno slišali, da o presežnih delavcih 
do jeseni sploh ne bodo razmišljali in da se 
trudijo obdržati sedanje število delovnih mest- 
Je pa tudi res, da želijo ohraniti donosne pro
fitne centre, preostale pa ukiniti.”

Ali iz poslovnih podatkov, ki jih posreduje 
uprava, sindikat lahko razbere, koliko bi 
lahko bilo neperspektivnih profitnih 
centrov?
“Lahko bi dejali, da so nekateri program* 

proizvodnje barv neperspektivni, vendar se 
v to temo ne bi podrobneje spuščal, saj se 
na ekonomiko ne spoznam kaj dosti.”

Kakšne podatke o poslovnih rezultatih 
vam uprava posreduje: nevtralne, se pran 
poštene, ali jih morda prikrojuje po svojih 
potrebah oziroma namenih?
“Mislim, da dobivamo objektivne podatke- 

Edinole pri zadnji izgubi ne vem, koliko j6 
zaradi čiščenja bilance objektivna. Nisem eko
nomist, zato o tem ne morem soditi.”
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Delovna doba se v 
knjižice vpisuje ne glede 
na plačilo prispevkov

V 17. številki našega glasila smo opisa
li probleme pri vpisovanju zavarovalne do
be v delovno knjižico za zaposlene pri za
sebnih delodajalcih (obrtnikih).

Problem je nastal v Podravju zaradi te
ga, ker pokojninski zavod delavcem pri 
obrtnikih, če zanje niso bili vplačani pri
spevki, v delovne knjižice ni vpisoval de
lovne dobe.

Ker sta se mnenji pokojninskega zavo
da in ministrstva za delo o tem vprašanju 
bistveno razlikovali, je sekretar ZSSS Milan 
Utroša o tem 22. marca pisal še general
nemu sekretarju ZPIZ Janezu Prijatelju in

Ali imate v izvršnem odboru sindikata 
ljudi, ki se spoznajo na bilance?
“Seveda, brez tega ne bi sindikat mogel 

Prav nič storiti.”
Kakšno je vzdušje v kolektivu, ali ljudje 
radi hodijo delat, ali pa so odnosi 
zategnjeni?
“Vzdušje je še kar dobro, saj se novo vod

stvo trudi za dobre odnose z zaposlenimi. Si- 
Cer pazi na disciplino in na izpolnjevanje de
lovnih nalog, kar je seveda normalno in prav, 
drugače pa ni nič narobe. Razen seveda plač, 
Iti so vseskozi rdeča nit odnosov med vod
stvom in zaposlenimi. Vodstvo skrbi, da bi 
bdi rezultati boljši, v poslovanje pa se sin
dikat ne vtika, razen da nadzoruje izpolnje- 
vanje kolektivne pogodbe.”

Te pravice pa so spoštovane?
“Regres je, letos ga bomo dobili junija, ko- 

Uko pa še ne vemo natanko. Vendar nižji od 
najnižjega dogovorjenega ne bo, tako je ob
rabljeno. Plače so redne, prehrana urejena. 
Prevoz na delo je plačan. Novo vodstvo še 
ni poskusilo v začetku omenjene priborje- 
ne pravice zniževati.”

Ali ste svoje pravice kaj primerjali s 
Pravicami zaposlenih v Savi?
“Vemo le, da so v Savi regres že dobili in 

to zelo dobrega. Drugih pravic pa nismo pri- 
taerjali, saj jih imamo mi zagotovljene v naj- 
Večji možni meri kot na primer dolžino do- 
Pasta ali dodatek na stalnost.”

Tako imenovani družbeni standard je bil 
Nekdaj v podjetjih pisan z veliko 
začetnico, kaj pa zdaj?
'Naše počitniške zmogljivosti je v glav- 

nem prodalo že bivše vodstvo, preostale pa 
'k VvSe’ razen koče na Voglu, prevzela Sava. 
^°čo na Voglu imamo za nekakšen simbol 
P()djetja in seje svet delavcev zavzel zanjo.”

Zdravstveno varstvo, preventivni 
Pregledi, preventivno dopustovanje 
°9roženih delavcev na račun podjetja?

mu predlagal, naj najde ustrezno rešitev. 
Boris Gačnik, ki je na ZPIZ odgovoren za 
izvajanje zavarovanj, je na podlagi dodat
nega mnenja ministrstva za delo (nosi da
tum 11. april 2002) izdal dodatno navodilo 
območnim enotam ZPIZ.

Vanj je zapisal, da se delovno razmerje v 
delovno knjižico vpisuje ne glede na to, ali 
šobili prispevki plačani ali ne. Podlaga mne
nje ministrstva za delo, podpisala gaje Na
taša Belopavlovič, temelji na pravilniku o 
delovni knjižici, ki določa, kateri podatki 
se vpisujejo v to listino.

Ta ponedeljek je začel delovati Svet Vlade 
RS za varnost in zdravje pri delu, ki ga bo 
(eno leto) vodil glavni inšpektor za delo Bo
rut Brezovar. Svet je strokovno posvetovalno 
telo, določeno z zakonom. S posebnim skle
pom gaje vlada ustanovila 18. aprila.

Pri izvajanju nalog na področju varnosti 
in zdravja pri delu, sodelujejo poleg pred
stavnikov varnosti pri delu in medicine dela 
tudi predstavniki tehničnih strok, psiholo
gi, zdravniki specialisti, socialni delavci ter 
drugi. Za zagotavljanje varnega in zdrave
ga dela pa skrbijo tudi delodajalci in delavci.

V svetu sveta sodelujejo poleg predstav
nikov vlade, delodajalcev in delojemalcev 
tudi predstavniki strokovne javnosti, kar

“Zdravstvene preventivne preglede imajo 
posamezni delavci vsako leto ali na dve le
ti, odvisno od ogroženosti zdravja. Za pre
ventivno zdravstveno letovanje pa smo se po
govarjali že s prejšnjih vodstvom, vendar še 
nismo prišli do rezultata.”

Izjavno o varnosti že imate?
“Seveda, saj imamo lastno varnostno služ

bo.”
Kaj je pokazala analiza varnosti, ali je bilo 
treba oziroma bo treba veliko stvari 
popravljati?
“Ne veliko. Natančnejši je nadzor nad upo

rabo zaščitnih oblek in sredstev, meritve na 
delovnih okoljih so bolj pogoste.”

Koliko časa ste predsednik sindikata? 
“Teče mi četrto leto, prej pa sem bil član

Obvladajmo 
stres na 
delovnem 
mestu-Z

Vemo že, da stres na delovnem mestu lahko 
delavcu povzroči mnoga obolenja in celo smrt. 
Negativni stres se zato označuje kot “poljub smr
ti”. Toda stres ni le negativen. Poleg negativne
ga stresa poznamo namreč tudi pozitivni stres. 
Pozitivni stres se pogosto označuje kar z izrazom 
“začimba življenja”. Delavec se zaradi njega ne 
počuti ogroženega, ampak prijetno izzvanega, da 
se izkaže s svojimi sposobnostmi. Stres na de
lovnem mestu je lahko pozitiven le, če je delav
cu v razumni meri omogočeno (ali se ga celo k 
temu spodbuja), da obvlada okoliščine svojega 
dela ter ima dovolj podpore uprave in sodelav
cev in seveda če so njegovi delovni dosežki na
grajeni v sorazmerju z vloženim naporom.

Lučka Boh m

omogoča ustrezno strokovno obravnavo 
vseh temeljnih vprašanj varnosti in zdrav
ja pri delu.

Svet bo tako sprejemal stališča in pripo
ročila o:
- nacionalnem programu,
- stanju, strategiji in o izvajanju enotne po

litike preprečevanja poškodb pri delu, po
klicnih bolezni in drugih bolezni in po
škodb, ki so posledica dela ali so z de
lom povezane,

- strokovnih podlagah za zakone in druge 
predpise,

- aktih mednarodnih organizacij, ki se na
našajo na varnost in zdravje pri delu.

M. D. * v

izvršnega odbora. Prihodnje leto pa namera
vam iti v pokoj, vendar bi rad pred tem še skle
nil z upravo dogovor o delovanju sindikata. 
Predložili smo ga že prejšnjemu vodstvu, pa 
ga je povsem prezrlo, kot da ga ni dobilo. 
Zdajšnja uprava pa nas je sama pozvala, naj 
ji ga predložimo. Ker se bom upokojil, smo
v sindikatu že izbrali kandidata za prihodnjega 
predsednika, za katerega menimo, da bo pravi 
človek za vodenje sindikata. Najprej ga bo
mo na občnem zboru konec maja izvolili za 
novega podpredsednika sindikata, ker je do
sedanji odšel iz podjetja. Po moji upokojitvi 
pa bo samodejno prevzel funkcijo predsed
nika. Poskrbeli smo tudi že za njegovo dodatno 
sindikalno izobraževanje.”

S. R

Delovali je začel svet za 
varnost in zdravje pri delu
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Tiskovna konferenca območne organizacije ZSSS Celje

Za pravice delavcev in socialno 
partnerstvo po meri civiliziranih držav

»Naša območna organizacija je v minulem 
letu največ pozornosti posvetila izboljšanju 
materialnega in socialnega položaja delavcev 
ter varovanju delavskih pravic,« je na nedavni 
tiskovni konferenci uvodoma povedal Ladislav 
Kaluža. »Delo sindikalnih zaupnikov in funk
cionarjev ni bilo lahko, saj so pogoji za delo 
sindikata zelo zahtevni. Čeprav se kljub vsem 
odporom v Sloveniji socialno partnerstvo po
časi, a vztrajno le krepi, v gospodarstvu še ved
no ni zaživelo tako kot v razvitih državah Ev
ropske unije. Zato se v praksi še vedno sre
čujemo z enostranskimi potezami vodstev 
družb, ki posegajo v pravice zaposlenih (na
lagajo jim nove obveznosti, od danes na jut
ri spreminjajo organizacijo dela, samovoljno 
zmanjšujejo pravice delavcev in podobno). 
Menedžerji marsikdaj pred uvedbo ukrepov 
nimajo volje, včasih pa tudi ne dovolj časa, 
da bi se posvetovali s sindikati in tudi s sveti 
delavcev ne. V podjetjih, v katerih ni razvit 
socialni dialog, prihaja do konfliktov, pogosto 
pa se v njih srečujemo tudi s kršitvami delav- 
nopravne zakonodaje in kolektivnih pogodb. 
Delo sindikata v takšnih pogojih je zelo za
htevno.«

Po besedah Kaluže so se gospodarske raz
mere na celjskem območju v zadnjem letu naj
bolj zaostrile v tekstilni industriji, gradbeništ
vu, lesni industriji in gostinstvu. »Pri iskanju 
rešitev za sanacijo razmer se delodajalci vse 
pogosteje zatekajo k postopkom prisilne po
ravnave, ki pa v večini primerov žal ne daje
jo želenih rezultatov. V območni organizaci
ji ocenjujemo, da se vodstva družb, zlasti v 
tekstilni industriji, za prisilne poravnave pra
viloma odločajo prepozno. Zaradi tega, pa tudi 
zaradi preveč na pamet napisanih programov 
finančne reorganizacije in kadrovske sanacije, 
se številni postopki prisilne poravnave kon
čajo s stečajem podjetja.

Kršitev delavskih pravic je še 
vedno veliko

Kaluža je tudi opozoril, da delodajalci če
dalje bolj pogosto kršijo pravice delavcev v 
zvezi z delovnim časom, s prerazporejanjem 
delovnega časa, z nadurnim delom, s izrabo 
letnega dopusta in v zvezi z odmorom za ma
lico. »Tovrstne kršitve so v vseh dejavnostih, 
še zlasti pa v trgovini, gostinstvu, obrti in grad
beništvu ter v dejavnostih s sezonskim zna
čajem,« je dejal Kaluža.

Sindikalni zaupniki v podjetjih in zavodih 
na napake in kršenje delavskih pravic seve
da opozarjajo. Zaradi tega v marsikaterem 
podjetju poskušajo nanje vplivati z različni
mi pritiski in šikanami. »Pokončna drža sin
dikalnih zaupnikov ima nemalokrat za posle
dico poskuse omejevanja sindikalnega dela, 
izrivanje sindikatov iz podjetij in zavodov, ši
kaniranje zaupnikov in članov, vključno s po

budami za uvedbo dis
ciplinskih postopkov.
Na Celjskem smo se 
srečali tudi s poskusi 
razbijanja sindikatov 
ter ustanavljanjem ta
ko imenovanih rume
nih sindikatov, ki so 
največja nevarnost za 
sindikalno gibanje na
sploh,« je poudaril Ka
luža. »Zaradi takšnih 
razmer smo v minulem 
letu funkcionaiji na ob
močju prevzeli na svo
ja ramena veliko ope
rativnih nalog v posa
meznih podjetjih in za
vodih ter tako razbre
menili oziroma zašči
tili naše sindikalne za
upnike, da se jim ni bilo treba preveč izpo
stavljati. Ker je bilo naj večje breme reševa
nja tekočih problemov delavcev ravno na ra
menih sindikalnih zaupnikov, je njihovo de
lo najtežje. Res pa je, da so bili na območni 
organizaciji vedno deležni vse pomoči, ki smo 
jim jo mogli nuditi.«

Na Celjskem seje število brezposelnih v prvi 
polovici lanskega leta nekoliko zmanjšalo, na
to pa seje začelo ponovno povečevati. Tako 
kot drugod po Sloveniji tudi na območju Celja 
delodajalci delavce na novo zaposlujejo sa
mo za določen čas. Večanje števila brezposel
nih in čedalje večje število zaposlenih za do
ločen čas pa vpliva tudi na zmanjševanje števila 
aktivnih članov sindikatov. Marsikateri dela
vec, ki je zaposlen samo za določen čas, se 
namreč ne upa včlaniti v sindikat, da se ne bi 
zameril delodajalcu.

Največ pozornosti je območna organizacija 
ZSSS v Celju posvetila organizacijski in stro
kovni pomoči sindikatom v podjetjih in za
vodih. »V minulem letu seje na našo območno 
organizacijo v različnih zadevah obrnilo po 
pomoč preko 4000 članov,« je dejal Kaluža. 
»Z nasvetom smo pomagali tudi marsikate
remu nečlanu, sicer pa nečlanom ne nudimo 
pravne pomoči. Zaradi tega nekateri kritizi
rajo sindikat, vendar pa to bi bilo fer do čla
nov, ki redno plačujejo članarino, iz katere se 
financira dejavnost službe pravne pomoči. De
lavcem z nizkimi dohodki, ki niso člani sin
dikata, nudi brezplačno pravno pomoč drža
va. Sicer pa je članstvo v sindikatih prosto
voljno. Kdor želi, se lahko včlani v sindikat 
in bo deležen tudi vseh pravic, ki iz tega iz
hajajo.«

Strah pred delodajalci
O razmerah in ekonomskem položaju de

lavcev v posameznih podjetjih na območju Ce-

Novinarske konference, ki jih organizira območna orga
nizacija ZSSS v Celju, so vedno dobro obiskane.

Ija sta govorila tudi Milica Dabanovič in Porto 
Turk. Po njunih besedah je lani v prisilnih po
ravnavah, stečajih in ob prevzemih na območju 
izgubilo delo preko 900 delavcev. Ukinjanje 
delovnih mest, zlasti na področju tekstilne in
dustrije, pa se še kar nadaljuje. Tako bodo v 
tekstilnih podjetjih po že zdaj znanih podat
kih najmanj 200 delavcev opredelili za traj
no presežne. Če se bo na področju gradbeništ
va nadaljevala recesija, bodo trajno presež
ne delavce odpuščali tudi v tej panogi. Šte
vilo delovnih mest v gostinstvu in trgovini se 
ne zmanjšuje, zato pa so pogoji dela čedalje 
težji. Tudi razmere na področju obrti in pod
jetništva niso rožnate. Mnogi delavci se tako 
bojijo zamere pri delodajalcih, da se ne upa
jo včlaniti niti v sindikat.

Med zaposlenimi na območju Celja je moč
no izražen strah za ohranitev delovnega mesta, 
saj je stopnja brezposelnosti na območju 
upravne enote Celje nad republiškim povpreč
jem in znaša 15,1 odstotka.

Služba pravne pomoči pri območni orga
nizaciji ZSSS v Čelju je lani nudila pravno 
pomoč 1081 članom. Največjemu številu Čla
nov, kar 214, je pomagala v sporih v zvezi z 
razporejanjem delavcev, v zvezi z odpušča
njem trajno presežnih delavcev (194), 139 v 
zvezi z izplačevanjem plač in drugih prejern- 
kov, v zvezi s prenehanjem delovnega razmerja 
127 delavcem in v zvezi z razporejanjem de
lovnega časa 117 prizadetim.

Sindikalni odvetniki so poleg tega lani 682 
članom pomagali z nasvetom, 731 članov so 
začeli zastopati v stečajnih postopkih in 149 
članov v postopkih prisilne poravnave. Hkrati 
so pravno pomoč nudili 112 sindikatom v pod
jetjih in sodelovali na 109 obravnavah na so
diščih. Zaskrbljujoče je, da se spori v neka
terih podjetjih ponavljajo. Tako je služba pral
ne pomoči lani pomagala prvič 527 članom*
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Sindikat državnih in družbenih organov Slovenije

Pobuda generalnemu sekretarji vlade RS za 
pogovor o problematiki počitniških zmogljivosti

Predlagamo pogovor o upravljanju, gospo
darjenju in uporabi počitniških zmogljivos- 
d, ki jih je vlada prevzela tudi od agencije za 
plačilni promet. Delavce zanima, kdaj bo ob
javljen razpis za izrabo teh in drugih kapaci- 
tet in kakšnimi bodo pogoji. Republiški od
bor SDDO je predlagal že junija 2001, da bi 
za upravljanje oblikovali npr. delniško druž
bo ali družbo z omejeno odgovornostjo in na
njo prenesli vse te objekte in tako sindikatu 
Zagotovili možnost, da vpliva na gospodar- 
Janje in možnosti izrabe teh objektov. Na tej 
Podlagi bi lahko oblikovali program - poslovni 
načrt za nekaj let in sprejeli tudi pravilnik o 
upravljanju, gospodarjenju in uporabi teh 
zmogljivosti. Za nas bi bilo najbolj sprejem
ljivo, če bi vse počitniške zmogljivosti, ki so

za vlado in proračun samo veliko breme, pre
nesli nazaj na republiški odbor SDDO.

Na stroške SDDO smo že dvakrat opravili 
sodno cenitev in pripravili investicijski ela
borat potrebnih obnovitvenih del v počitniš
kem domu Bor v Barbalu na Rabu, kije v ka
tastrofalnem stanju (kupoprodajna pogodba 
iz leta 1963 kaže, daje tedanji sindikat, ka
terega pravni naslednik je SDDO, te objekte 
kupil iz svoje članarine). Državni organi na 
Hrvaškem so objekt pred 11 leti zasedli z be
gunci in je popolnoma uničen. Sprašujemo vas 
tudi, ali misli vlada tožiti hrvaško vlado za
radi uničenja počitniškega objekta? Kdo bo 
kril stroške njegove obnove? Državni organi 
na Hrvaškem še niso naredili primopredajnega 
zapisnika, iz katerega bi bilo razvidno stanje

objekta pred prevzemom in stanje objekta da
nes. Če vlada ne misli tožiti hrvaške vlade za
radi uničenja tega objekta, nas o tem obves
tite.

V SDDO menimo, da bi bila najboljša re
šitev, da vlada počitniški objekt Bor prenese 
nazaj na sindikat. Če to ni možno, je repub
liški odbor SDDO pripravljen objekt prevzeti 
v upravljanje in gospodarjenje za daljše ča
sovno obdobje ali sodelovati pri iskanju druge 
rešitve tega aktualnega vprašanja.

Če pobude za pogovor ne sprejemate, bo 
republiški odbor SDDO pripravil informacijo 
za vlado, ki naj o zadevi po več kot desetih 
letih tudi odloči.

Drago Ščernjavič, 
sekretar republiškega odbora SDDO

PRAVNA §VETOVALKA
Lučka Bohm, svetovalka 
predsedstva ZSSS

Do leta 2007je 
še daleč

Vprašanje: Delavka 
je bila rojena 16. 9. 
1953. Je mati dveh ot
rok, slovenskih držav

ljanov. Zaposlila se je 1. 4. 1970. Delodaja- 
'ec jo bo letos uvrstil med trajne presežne de
lavce. Kdaj bo delavka izpolnila pogoje za sta
rtno upokojitev?

Odgovor: Delavka je I. aprila dopolnila 32 let 
Pokojninske dobe. »Polno« pokojninsko dobo bo 
orez dokupov dopolnila 1.7.2006, ko je bo zbrala 
' ^ let in 3 mesece. Takrat bo dopolnila prvega od 
dveh upokojitvenih pogojev. Manjkala ji bo le še 
JPinimalna upokojitvena starost. Leta 2006 bo za 
zenske s »polno« pokojninsko dobo veljala splošna 
uPokojitvena starost 55 let in 4 mesece. Delavka 
Pa bo takrat stara šele 53 let. Splošna upokojit
vena starost seji bo seveda lahko znižala na ra- 
eun materinstva in 17,5 meseca zavarovalne do- 
be pred 18. rojstnim dnevom.

Leta 2006 bo z vsemi olajšavami vred še vedno 
premlada za starostno upokojitev. Manjkajoče 
starosti pač ni mogoče kupiti enako kot manj
kajoče pokojninske dobe. Leta 2007 bo za žen
ske s »polno« pokojninsko dobo veljala sploš
na upokojitvena starost 55 let in 8 mesecev. Ta 
se bo delavki smela znižati na račun dveh otrok 
za 10 mesecev in na račun 17,5 meseca pokoj
ninske dobe pred 18. rojstnim dnevom za 8,75 
meseca. Olajšave bodo skupaj torej smele zna
šati 18,75 meseca, zato bo njena osebna mini
malna upokojitvena starost v letu 2007 znašala 
54 let 1 mesec in 8 dni. Toliko pa bo delavka stara 
24. 10. 2007. Takrat bo izpolnila oba upokojit
vena pogoja in se bo torej smela starostno upo
kojiti.

Delavka bo torej 1.7. 2006 dopolnila »pol
no« pokojninsko dobo. Letos ji do izpolnitve po
gojev za upokojitev manjka manj kot 5 let za
varovalne dobe. Zato je po 36. d členu zakona
0 delovnih razmerjih varovana v postopkih do
ločanja trajno presežnih delavcev. Ker je mlaj
ša od 50 let, bi bila namreč upravičena zgolj do
1 leta nadomestila za čas brezposelnosti in je de
lodajalec zato ne more odpustiti. Ker še ni sta
ra 54 let, ji delodajalec tudi ne more dokupiti 
manjkajoče pokojninske dobe. Delodajalec jo to
rej lahko odpusti le, če sama podpiše soglasje 
(v tem primeru ji pripada tudi odpravnina). To
da če bo dala pisno soglasje k odpustitvi, po 
19. členu zakona o zaposlovanju in zavarovanju

za čas brezposelnosti ni upravičena do denarnega 
nadomestila za čas brezposelnosti in s tem tudi 
do pokojninske dobe v času prejemanja tega na
domestila.

Če delavka torej nima že dogovorjene nove za
poslitve, je zanjo veliko boljše, da ne da soglas
ja k prenehanju delovnega razmerja. Do leta 2007 
je namreč še daleč.

Sindikat delavcev 
prometa in zvez 
Slovenije

Članom sindikata, ki jim počitnikovanje 
ob morju ne ustreza, omogočamo najem šti- 
riposteljnega apartmaja v Aparthotelu na Po
horju.

Čena enodnevnega najema apartmaja je 
6000 tolarjev.

Dodatne informacije dobite v tajništvu Sin
dikata delavcev prometa in zvez Slovenije 
v Ljubljani na Dalmatinovi 4 ali po telefo
nu 01 /430-36-70, kjer lahko apartma tudi re
zervirate.

Cvetka Gliha, Sekretarka SDPZ

^rugič 160, tretjič 40 in večkrat 354 delav- 
Največkrat je služba pravne pomoči nu- 
pomoč članom Sindikata KNG (193), 

KEl (187), sindikata delavcev trgovine (144), 
s!ndikata delavcev gradbenih dejavnosti! 101), 
Slndikata tekstilne in usnjarskopredelovalne 
"Alustnje (100), sindikata delavcev gostinstva 
'n hirizma (74), Sinlesa (64) in sindikata obrt
mi1 delavcev (62). V stečajnih postopkih pa 
v® Sl|idikalni odvetniki zastopali daleč največ 

anov iz tekstilne in usnjarskopredelovalne 
Ddustrije (731).

Celjska območna organizacija je lani zasto
pala delavce v dveh stečajnih postopkih in dveh 
prisilnih poravnavah. Ob stečaju Konusa iz Slo
venskih Konjic je za 668 delavcev vložila 138,9 
milijona tolarjev terjatev. Ob stečaju tovarne 
lahke obutve Tolo in Šentjurja je za 63 delav
cev vložila za 84,3 milijona tolarjev terjatev. 
V postopku prisilne poravnave Libele Standard 
so za 54 delavcev prijavili 28,6 milijona ter
jatev. V postopku prisilne poravnave Prevoz
ništvo Donat iz Rogaške pa so za 95 upnikov 
prijavili 51,5 milijona tolarjev terjatev.

Območna organizacija ZSSS v Celju je v 
minulem letu zares veliko storila za izboljšanje 
ekonomskega položaja delavcev in za varstvo 
njihovih pravic. Poleg tega pa je o svojem delu 
in še zlasti o položaju in problemih delavcev 
v posameznih podjetjih in zavodih redno ob
veščala javnost. Tako je tudi na ta način pri
spevala k mobilizaciji vseh v družbi, ki si pri
zadevajo za ekonomski položaj delavcev in 
za socialno partnerstvo po meri civiliziranih 
in razvitih evropskih držav.

T. K.
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Stavka v Tovarni Muta Kmetijska mehanizacija

Delavci so izgubili zaupanje v 
večinskega lastnika in dosedanje vodstvo
Delavci Tovarne Muta Kmetijska mehanizacija, ki 
so 10. maja začeli stavkati za izplačilo 
decembrskih plač in za uresničitev drugih 
stavkovnih zahtev, so po pogajanjih z vodstvom 
podjetja in z vodstvom Slovenske razvojne družbe 
(SRD), ki je večinski lastnik podjetja, sredi 
minulega tedna ponovno poprijeli za delo. Dobili so 
tudi novega direktorja, ki obljublja skoraj 
nemogoče hitre rešitve.

Tovarna Muta Kmetijska meha
nizacija se je razvila iz nekdanje
ga podjetja Gorenje Muta. Na te
meljih tega podjetja, kije zaradi raz
pada nekdanjega jugoslovanskega 
trga zabredlo v težave že konec 
osemdesetih, so zrasla še podjetja 
Kovačija Muta, Abrasiv, Livarna 
Vuzenica, Minka in invalidsko pod
jetje EKO-ING.

Težave niso od včeraj
“Naše podjetje pestijo težave 

praktično že od takrat, ko je bilo us
tanovljeno in je stopilo na samostoj
no pot,” pravi predsednik SKEI v 
Tovarni Muta-Kmetijska mehaniza
cija Vinko Smrečnik.

Podjetje je leta 1993 prešlo v last 
tedanjega Sklada Republike Slove
nije za razvoj. Ta mu je pomagal s 
krediti, vendar so bili zelo neugodni. 
Leta 1996 so delavci s certifikati in 
neizplačanimi razlikami v plačah 
kupili 27,6-odstotni lastniški delež 
podjetja, za kar so morali takrat od
šteti 86 milijonov tolarjev.

Nazačetku leta 1994je za krmilo 
podjetja poprijel direktor Drago 
Krištof. “Prejšnji direktor Marjan 
Šol, kije zrasel v tovarni, se ni stri
njal s prodajo lakirnice. Morda ga 
je tudi zaradi tega tedanji razvojni

sklad zamenjal in postavil direktorja 
od drugod, kije delal v interesu ve
činskega lastnika,” pravi Smrečnik. 
“Od takrat naprej ima podjetje če
dalje večje težave. Tedanje vodstvo 
je del lastnine odprodalo na tak na
čin, da so delavci zaradi suma, da 
je prišlo do nepravilnosti, podali 
ovadbe. Vendar pa zadeve do danes 
še niso razčiščene: policisti iščejo 
dokaze žv temi’, po informacije k 
delavcem pa ne pridejo. Poleg te
ga so postopki pred našimi sodišči 
zelo dolgotrajni.”

Kljub vsemu pa je Tovarni Mu
ta Kmetijska mehanizacija uspelo 
ohranjati socialni mir. “Bivše vod
stvo podjetja je za kredite, ki so za
gotavljali socialni mir, zastavljalo 
lastnino,” pravi Smrečnik. “Ko teh 
možnosti ni bilo več, se je znašlo 
v postopku prisilne poravnave.”

Stavka za decembrske 
plače

Težave v Tovarni Muta Kmetij
ska mehanizacija, v kateri okoli 130 
delavcev obdeluje odlitke za kme
tijske stoje, so se zaostrile že lani 
novembra in decembra. Ker niso do- 
bili decembrskih plač, so delavci 
18. januarja letos prvič napoveda
li stavko. “Stavke nato nismo izved

Okoli 130 delavcev Tovarne Muta Kmetijska mehaniza
cija je stavkalo pet dni.

Vinko Smrečnik: Delavci 
smo zaradi praznih obljub 
izgubili zaupanje v večin
skega lastnika in dosedanje 
vodstvo podjetja.

jali tudi izpolnitev zahtev iz tož
be za izključitev družbenika, ko so 
jo vložili imetniki skupnega enot
nega deleža proti Slovenski razvoj
ni družbi. Da bi se izognili še večji 
škodi, so zahtevali takojšnja poga
janja z najvišjimi predstavniki Slo
venske razvojne družbe in minis
trstva za gospodarstvo.

Med stavko je delavce velikokrat 
obiskal tudi sekretar območne or
ganizacije SKEI na Koroškem Dra
go Horjak in jim skušal pomaga
ti. Skupaj z njim je delavce obiskal 
tudi predsednik SKEI Slovenije Al
bert Vodovnik. Delavcem je pojas
nil, katere stavkovne zahteve so po 
svoji vsebini sindikalne, hkrati pa 
jim povedal, da SKEI ne organizi
ra stavk danes za direktorja, jutri pa 
morebiti proti njemu, temveč se vse
skozi bori za dosledno spoštovanje 
delavskih pravic - kadar ne gre dru
gače, tudi s stavko.

li, ker smo verjeli oziroma nasedli 
obljubam vodstva podjetja in pred
stavnikov Slovenske razvojne druž
be. Ker smo delavci popolnoma iz
gubili zaupanje v vodstvo podjetja 
in predstavnike večinskega lastni
ka, smo se odločili za stavko,” pravi 
Smrečnik.

Delavci so postavili vrsto stav
kovnih zahtev. Tako so terjali iz
plačilo decembrskih plač in “de
poniranih” nadur. Prav tako so ter
jali dokončno ureditev sistemati
zacije s pripadajočimi dokumenti 
in sklepi. Zahtevali so tudi suspenz 
in odvzem vseh pooblastil za po
slovodstvo in računovodkinjo. Po
leg tega so terjali umik vseh skle
pov šeste redne skupščine podjet
ja in plačilo stroškov zastopniku 
skupnega enotnega deleža za do
sedanje skupščine. Stavkajoči so 
med svoje sklepe tudi zapisali, da 
ne dovoljujejo nastopa delovnega 
razmerja za Borisa Kralja, ki naj 
bi postal v. d. direktorja, za dva 
strokovna delavca pa so terjali 
umik iz pogajanj zaradi pristranosti 
in namernih zavajanj zaposlenih in 
družbenikov. Hkrati so stavkajoči 
zahtevali ureditev osnovnega ka
pitala v skladu z zakonom na dan 
1.1. 1993 in na tej podlagi spre
jem nove družbene pogodbe brez 
spornih prednostnih deležev in pri
znano predkupno pravico. Stavka
joči se niso strinjali, da bi na za
htevo strateškega kupca s prisilno 
poravnavo odpustili 19 trajno pre
sežnih delavcev. Stavkajoči so ter

Novi direktor Janez Lah je 
delavcem obljubil po šestih 
mesecih povišanje plač 
vsaj za 15 odstotkov.

Zahtevna pogajanja
Na pogajanjih vseh socialnih 

partnerjev sta sodelovala predsed
nik in članica uprave Slovenske raz
vojne družbe Franc Herman Sin1' 
novec in Majda Šantl, direktor To
varne Muta Kmetijska mehanizacij11 
Vojko Jeznik in člani stavkovne' 
ga odbora /. Vinkom Smrečnikoi'1 
na čelu, župan Mute Ivan DrauS- 
baher in še nekateri gosti ter no
vinarji.

Na zadnjih pogajanjih sredi m1' 
nulega tedna je Smrečnik poudaril; 
da bi delavci radi začeli delati, -saJ 
poslovni partnerji že nestrpno ca'
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kaj° na njihove izdelke. Če bo de
lodajalska stran sprejela stavkovne 
zahteve, so delavci pripravljeni ne- 
mudoma poprijeti za delo. Smreč- 
n'kje opozoril tudi, da stavkovni od
bor od osnovnih stavkovnih zahtev 
ne odstopa. Ker zahteve stavkovne
ga odbora podpirajo tako v ožji kot 
v širši okolici, je morala stavkajo
čih čedalje višja.

Predsednik uprave Slovenske raz
vojne družbe Franc Herman Šim
novec je izrazil razočaranje zaradi 
tako trdega stališča stavkovnega od
bora, kije terjal tudi umik Kralje- 
ye kandidature za direktorja podjetja 
ln imenovanje Janeza Laha, zastop
nika skupnega enotnega deleža not
ranjih lastnikov. Lah je na pogaja
njih predstavil tudi svoj pisni sana
cijski program. Po besedah Herma
na Šimnovca bi bilo bolje, če bi našli 
kompromisni predlog in se srečali 
na pol poti. Tako pa je po njegovi 
oceni stavkovni odbor Slovensko 
razvojno družbo pripeljal v “aut-aut 
situacijo”: če zahtev ne bo spreje
la, se bo stavka nadaljevala; če bo 
zahtevo sprejela, pa bo videla, kaj 
se bo zgodilo.

Franc Herman Šimnovec je pod 
vprašaj postavil tudi legitimnost 
stavke, ker sta po njegovi oceni sami 
dve od zahtev sindikalni, vse dru-

do še isti dan na korespondenčni seji 
skupščine podjetja za direktorja za 
dobo šestih mesecev imenovali Ja
neza Laha, ki so ga zavezali, naj 
uresniči svoja zagotovila in oblju
be. V teh šestih mesecih pa bodo 
lastniška razmerja zamrznjena.

Pogajalcem seje župan Mute Ivan 
Draušbaher zahvalil in dodal: “Če 
Lah po vsem tem ne bo uresničil 
svojih obljub, v občino Muta nima 
več vstopa.” Stavkajoče je pozval, 
naj izpad ur zaradi stavke nadomes
tijo. Šocialni partnerji so se dogo
vorili, da se bodo po šestih mese
cih ponovno sestali in ocenili, ka
ko se uresničuje dogovorjeno.

Lah je sanacijo razdelil v dve fa
zi: kratkoročno in normalno. Za
gotovil je, da bo v prvi fazi takoj 
vzpostavil dialog z zaposlenimi in 
takšno organizacijsko strukturo, ki 
bo omogočila pretok objektivnih 
informacij. Uredil bo vrsto poslov
nih poti in sprejel več drugih ukre
pov, ki bodo prispevali k stabiliza
ciji razmer v podjetju. Po 15 de
lovnih dneh bo po njegovih zago
tovilih družba stabilizirana do te 
mere, da bo izpolnjevala tekoče ob
veznosti in bo mogoče normalno 
izplačevanje plač. Kasneje name
rava Lah stabilizirati razmere na 
področju kapitalskih virov, na

-# G^-

/

tf >3.
Takoj po imenovanju novega direktorja so delavci ponovno 
Poprijeli za delo.

8c zahteve pa se nanašajo na raz
merja med družbeniki, ki jih je po- 
'chno urejati po sodnih poteh.
o
°esf mesecev za 
Sanacijo

Da Slovenska razvojna družba 
ne hi bila kriva za stečaj podjetja, 
jm° pripravljeni nenasprotovati 
'nenovanju Janeza Laha za direk- 
^rJa za dobo šestih mesecev, če bo- 
,.v teni času zamrznjeni lastnin- 

1 ,°dnosi in če bo Lah uresničil 
nv<)i° vizijo,”je dejal Herman Šim- 
ovec. Tudi Santlova je dejala, da 
e5)iitno druge rešitve ni. 

ni. |Cr 80 se s takšno rešitvijo stri- 
D i tudi predstavniki stavkovne- 
a odbora, so se dogovorili, da bo-

področju virov znanja in na plan
sko operativnem področju. Priča
kuje, da bo lahko v tem času od
stranil vplive, ki ogrožajo delov
na mesta in da bo lahko po šestih 
mesecih plače zaposlenim povečal 
vsaj za 15 odstotkov.

Po končanih pogajanjih je med 
delavci, ki sejim je v spremstvu čla
nov stavkovnega odbora pridružil 
tudi novi direktor Janez Lah, zavla
dalo navdušenje. Takoj so pognali 
stroje. Delavci očitno Lahovim be
sedam zaupajo. Samo upamo lah
ko, da bo tako tudi ostalo in da bo 
novi direktor zaupanje delavcev 
ohranil in okrepil tudi s svojimi de
janji.

T. K.

Sindikalna lista
Maj 2002 Gospodarske dejavnosti Javni sektor*

(temelj je SKP (nekdanje
za gospodarstvo) negospodarstvo) 

SIT SIT
Prvi del
1. Dnevnice

- cela dnevnica
(nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti) 3.500,00 4.252,00

- polovična dnevnica
(nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1.750,00 2.125,00

- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur) 1.218,00 1.480,00

2. Kilometrina (od 11. 12. 2001 dalje) 49,26 49,26
(od 1. 1. 2002 dalje) 49,68 49,68
(od 8. 1. 2002 dalje) 50,46 50,46
(od 5. 2. 2002 dalje) 50,97 50,97
(od 19. 2. 2002 dalje) 51,42 51,42
(od 5. 3. 2002 dalje) 51,63 51,63
(od 19. 3. 2002 dalje) 53,76 53,76
(od 3. 4. 2002 dalje) 55,35 55,35
(od 16. 4.2002 dalje) 57,24 57,24
(od 30. 4. 2002 dalje) 56,10 56,10
(od 14. 5. 2002 dalje) 55,47 55,47

3. Ločeno življenje' 91.175,00 62.066,00

4. Prenočišče - povračilo stroškov prenočevanja do višine zneska po 
predloženem računu, ki ga odobri delodajalec

5. Regres za prehrano (od 1. 1. 2002)
- po SKPGD (na delovni dan) 665,00 665,00

Drugi del ___________
1. Jubilejne nagrade

- po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu)
-za 10 let 64.887,00 52.178,00
- za 20 let 97.331,00 78.266,00
- za 30 let 129.774,00 104.355,00

2. Odpravnina ob upokojitvi 455.876,00 669.819,00
oziroma dve plači oziroma tri plače

delavca, če je to delavca, če je to
zanj ugodneje zanj ugodneje

3. Solidarnostne pomoči'
- po S K PD - ob smrti delavca 136.763,00 104.355,00

- ob smrti v ožji družini 68.381,00

4. Minimalna plača (od 1. 1. 2002) 94.675,00 94.675,00

5. Zajamčena plača (od 1. 1. 2002) 47.570,00 47.570,00

6. Regres za letni dopust
- najmanj (od 26. 4. 2002) 125.805,00
- ali največ 156.291,00 125.805,00

(70 % povprečne slovenske plače)

* 1. Javni sektor tudi v okviru gospodarskih dejavnosti izplačuje ločeno živ
ljenje po zakonu (Uradni list RS št. 87/97).

2. V javnem sektorju se uporablja zakon, za jubilejne nagrade, regres za let
ni dopust in solidarnostno pomoč pa kolektivna pogodba.

3. Regres za letni dopust v gospodarstvu je določen z Aneksom k kolektivni 
pogodbi za gospodarske dejavnosti 26. 4. 2002.

Strokovna služba ZSSS
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Okrogla miza o študijskih krožkih v Ormožu

Koristna oblika 
usposabljanja sindikalistov

Območna organizacija ZSSS v Podravju je 
konec minulega tedna v Ormožu predstavila 
študijska krožka Dnevni migranti in njihove 
pravice in Poti iz brezposelnosti. Mentorica 
obeh je bila sekretarka v območni organiza
ciji in sekretarka sindikalne pisarne ZSSS v 
Ormožu Mira Zličar, kije na predstavitev in 
razpravo o dosedanjih ugotovitvah in spozna
njih članov študijskih krožkov povabila tudi 
predsednika ZSSS Dušana Semoliča, ormoš
kega župana Vilija Trofenika, izvršno sek
retarko ZSSS Metko Roksandič, vodjo ura
da za delo v Ormožu Stanka Frangeža, pred
stavnico območne službe zavoda za zaposlo
vanje na Ptuju Rosando Rojko, voditeljico 
študijskih krožkov pri območni organizaciji 
ZSSS v Podravju Marijo Erakovič, člane štu
dijskega krožka iz Slovenske Bistrice z men
torjem Dušanom Detičkom na čelu in dru
ge goste.

Vsi skupaj so najprej odšli na krajši pouč
ni izlet v sosednjo Hrvaško, kjer so obiskali 
vasi neposredno ob Dravi oziroma ob meji s 
Slovenijo. Tam so izvedeli, da so se mnogi pre
bivalci teh vasi, ki jih od Ormoža loči samo 
Drava, šolali in do nedavnega tudi delali v Or
možu in drugih krajih v Sloveniji. Mnogi so 
celo hodili v Ormož že v vrtec in osnovno šolo, 
poklicne in srednje šole pa so obiskovali zlasti 
na Ptuju in v Mariboru. Kakor je povedal dol
goletni sindikalni zaupnik Zeljo Lukaček iz 
Plastdispenzerja, ki dobro pozna te kraje, je 
bilo v nekaterih hrvaških obmejnih vaseh več 
kot 95 odstotkov aktivnih prebivalcev zapos
lenih v Sloveniji.

Po vzpostavitvi državne meje med Slove
nijo in Hrvaško so se za mnoge začele teža

ve, kijih nekaterim še do danes ni uspelo pre
mostiti. Vasi ob Dravi namreč sodijo na Hr
vaškem med manj razvita obmejna območja, 
kjer je stopnja brezposelnosti visoka, zapos
litvene možnosti pa so majhne. Mnogi prebi
valci teh vasi so v minulih letih v Sloveniji 
izgubili delo zaradi stečajev in kot trajno pre
sežni delavci, nekaj pa jih ni uspelo pridobi
ti delovnega dovoljenja. Mnogi prebivalci teh 
vasi pa kot dnevni migranti še vedno priha
jajo na delo v Slovenijo, vendar je danes nji
hov položaj drugačen, kot je bil v preteklos
ti. Kot tujci, ki nimajo stalnega prebivališča 
v Sloveniji, tudi ne morejo prejemati denar
nega nadomestila za čas brezposelnosti in so
cialnih pomoči, ki pripadajo delavcem, žive
čim v Sloveniji.

Državna meja je postavila nove 
okvirje

Po poučnem izletu so člani študijskih krož
kov in gostje sedli za okroglo mizo in spre
govorili o problemih in pravicah dnevnih mig
rantov ter o brezposelnosti v Ormožu. Članica 
študijskega krožka Željka Nardin Milova
novič jim je predstavila zgodovinski razvoj 
Ormoža in okolice. Na slikovit način je opi
sala, kako so bili prebivalci iz obeh strani Dra
ve desetletja povezani med seboj in kako so 
se njihova življenja prepletala. Državna me
ja je življenjske tokove postavila v drugačne 
okvirje, ki sojih proučevali v krožku Dnev
ni migranti in njihove pravice.

Mira Žličar je opisala razmere na trgu dela 
v Ormožu. Opozorila je, da seje na začetku 
devetdesetih let v občini stopnja brezposel
nosti povečala zlasti zaradi stečajev velikih

Mira 
Žličar, 
sekretarka 
krajevne 
pisarne 
ZSSS v 
Ormožu

podjetij na Ptuju, v Mariboru in drugih kra
jih v Podravju. Kmalu pa so se v težavah znašla 
tudi nekatera ormoška podjetja, ki so mora
la v stečaj ali pa so bila prisiljena odpustiti 
večje število trajno presežnih delavcev. Ob tem 
so se z naj večjimi težavami srečevali dnevni 
migranti iz Hrvaške.

Kaj določa sporazum med 
Slovenijo in Hrvaško

Predstavila je probleme, ki izhajajo iz spo
razuma o socialnem zavarovanju med Repub
liko Slovenijo in Republiko Hrvaško. Ta med 
drugim določa le možnost seštevanja zavaro
valnih dob tako, da se zavarovalna doba, do
polnjena z obveznim zavarovanjem po prav
nih predpisih ene države pogodbenice, upo
števa pri uveljavljanju pravice do denarnega 
nadomestila druge države pogodbenice, ka
dar je potrebna določena gostota zavaroval
ne dobe. Peti člen sporazuma posebej dolo
ča, da se nadomestilo za primer brezposelnosti 
ne izvaža oziroma ne izplačuje v drugo državo 
pogodbenico. Glede na to hrvaški državljani 
oziroma tujci, ki nimajo stalnega prebivališ
ča v Republiki Sloveniji, ne morejo prejemati 
denarnega nadomestila za čas brezposelnos
ti, menijo na pristojnem ministrstvu. Ob tem 
izrecno opozarjajo tudi na določbo 17. a čle
na zakona o zaposlovanju in zavarovanju za 
primer brezposelnosti, ki med pogoji za pri
dobitev pravic iz zavarovanja določa, da lah
ko zavezanec uveljavi pravico do denarnega 
nadomestila, če je bil pred nastankom brez
poselnosti zavarovan za primer brezposelnosti 
in če zanj ni na voljo ustrezne zaposlitve. Poleg 
tega omenjeni člen izrecno določa, da zava
rovanec ohrani pravico do denarnega nado
mestila, če prebiva v Republiki Sloveniji. ^ 
času, ko zavarovanec ne prebiva v Republik' 
Sloveniji, mu pravica do denarnega nadomes
tila miruje. Taka rešitev je bila sprejeta z no
velo zakona, ki bistveno bolj poudarja aktiv
no politiko zaposlovanja in dolžnost brezpo
selnih, da v skladu z zakonom sprejmejo bo' 
diši ustrezno bodisi primerno zaposlitev ozi' 
roma se vključijo v javna dela ali program® 
prekvalifikacije. Ker niti veljavna slovenska 
zakonodaja niti omenjeni sporazum s Hrvaško 
ne omogočata transfera pravice do nadomestila 
za čas brezposelnosti v drugo državo, delaV' 
ci migranti te pravice ne morejo ohraniti, m®' 
nijo na ministrstvu.

Ob takšnih meddržavnih sporazumih s° 
dnevni migranti, ki izgubijo delo v Sloveni'

Udeleženci študijskih krožkov in gostje so najprej obiskali vasi na sosed
njem Hrvaškem, od koder prihajajo dnevni migranti na delo v Slovenijo.



IZOBRAŽEVANJE
v nezavidljivem položaju. Nekateri dnev

ni migranti so predstavili svoje zgodbe ozi
roma zgodbe svojih bližnjih, ki vsa ta dejst
va le potrjujejo. Svobodni sindikati si priza
devajo, da svojim članom, med katerimi so 
tudi dnevni migranti, pomagajo v okviru ve
ljavne zakonodaje in meddržavnih sporazu
mov. Seveda pa tudi s sindikalnimi solidar
nostnimi pomočmi, ki so v izključni domeni 
sindikalnih podružnic in organov.

Brezposelni kljub visoki 
izobrazbi
v Prav tako pa ni lahko delavcem iz Ormo
ža, ki izgubijo delo, saj zaposlitvene možnosti 
v tej in okoliških občinah niso velike. Svoj 
Primer je predstavila tudi Lidija Blažekovič, 
kije že dalj časa brezposelna, čeprav ima šesto 
stopnjo izobrazbe. Več let je delala celo kot 
Priučena šivilja, vendar je izgubila tudi to delo, 
k° je šlo podjetje v stečaj.

Stanko Frangež je povedal, daje bilo le
tos na začetku marca v Ormožu 1274 regis- 
jrirano brezposelnih oseb, od tega okoli po- 
tovica žensk. Okoli polovica brezposelnih ima 
samo prvo ali drugo stopnjo izobrazbe. Za
skrbljujoč je tudi podatek, daje na območju 
Urada za delo v Ormožu 46 brezposelnih žensk 
s sedmo stopnjo izobrazbe. Nasploh v Ormožu 
težko dobijo delo delavci, ki imajo več kot peto 
stopnjo izobrazbe, čeprav nekaterih strokov- 
Pjakov primanjkuje (zdravnikov, inžinirjev 
strojništva in še nekaterih). Sicer pa je stop
nja brezposelnosti v Ormožu nekoliko manjša 
|tot v Podravju v celoti, zlasti po zaslugi pod
rtij v delovno intenzivnih panogah, ki so v 
Stavnem v lasti tujcev.

Na zavodu za zaposlovanje si prizadevajo 
tezposelnim pomagati z ukrepi aktivne po- 
toke zaposlovanja, vendar pa so škarje in plat- 

n° za rešitev problema brezposelnosti zlasti 
v tokah delodajalcev. Ti pa po besedah Žli- 
rarjeve bolj malo zaposlujejo, če že, pa v glav- 

eto samo še za določen čas. Izjema je Car- 
era Optil, ki še odpira nova delovna mesta.

^°*ači so bili prvi na vrsti
^ Župan Ormoža Vili Trofenik je opozoril, 
^aJe v začetku devetdesetih let v Sloveniji od 

tedišča do Ruš delalo okoli 1500 prebival- 
^ev sosednje Hrvaške, od tega 320 v Ormo- 
,U' Na Hrvaškem pa je takrat delalo le 20 de
dcev iz ormoške občine. Ko je Maribor za- 
v. a gospodarska kriza, so bili po Trofeniko- 
'h besedah najprej na udaru delavci, ki so se 

(°z'li na delo od drugod, tudi iz Ormoža. Poleg 
u,Sa so podjetja od drugod začela v Ormožu 
l^tojati svoje dislocirane obrate. V Ormožu 
y Se tako zaposlitvene možnosti zelo zmanj- 
rj,e’ nekatera podjetja v tuji lasti ne bi ši- 

a proizvodnje in odpirala novih delovnih 
v p t- Tako seje denimo število delovnih mest 
Po a!Ter' Optilu v zadnjem desetletju s 360 
le .ecal° na 1160. Poleg tega pa imajo zapos- 
,,n' v tem podjetju plače nad kolektivno po- 
ves.b0,V Ormožu bi imeli lahko še več in- 
]ah^lclJ' če bi tujim in domačim podjetnikom 
Kj*.0 P°nudili komunalno opremljena zem- 
najti i r°^enikje potrdil, daje v Ormožu težko 
k°lsk e-° ne*cater'rn strokovnjakom z visoko- 
n0 n 0 teo^razbo, vendar pa gre za struktur- 

eskladje, saj nekaterih strokovnjakov pri
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manjkuje. Sicer pa se nekateri tuji podjetni
ki zanimajo za investiranje v Ormožu, ven
dar želijo jamstvo, da bo za njihovo proizvod
njo na voljo dovolj usposobljenih delavcev.

Metka Roksandičje opozorila, da seje v 
preteklosti marsikdo najprej poskušal otres
ti tistih delavcev, ki so bili od drugod (v Ma
riboru so odpuščali vozače iz Ormoža, v Or
možu delavce iz Hrvaške, na Hrvaškem de
lavce iz Slovenije itd.), kar pa ni v skladu z 
mednarodnimi konvencijami, ki terjajo ena
kopravno in nediskriminatorno obravnavanje 
vseh delavcev. Podpisnica teh konvencij je tudi 
Slovenija. Nato so sindikalni zaupniki iz pod
jetij povedali, kako so sami v svojih okoljih 
doživljali odpuščanje trajno presežnih delav
cev in zmanjševanje števila zaposlenih. Nji
hove zgodbe so pokazale, da so se Svobodni 
sindikati v vseh podjetjih zavzemali za spoš
tovanje pravic dnevnih migrantov.

Dušan Detiček je članom obeh ormoških 
študijskih krožkov izrekel priznanje za njihovo 
delo, saj so opozorili na pereče probleme in 
se hkrati usposobili za njihovo reševanje. To 
paje tudi namen študijskih krožkov. Predstavil 
je tudi rezultate dela študijskega krožka v Slo
venski Bistrici, na katerem so še pred spre
jemom novega zakona o delovnih razmerjih 
analizirali, kaj bi sprejem določenih predla
ganih členov pomenil v praksi. Na srečo so 
socialni partnerji na pogajanjih zlasti po za
slugi ZSSS predlog zakona o delovnih razmer
jih uspeli temeljito izboljšati.

Dušan Semolič je organizatorjem in članom 
študijskih krožkov izrekel priznanje in zahvalo 
za opravljeno delo in usposabljanje. Dejal je, 
da so študijski krožki izredno koristni za sin
dikalno usposabljanje in delo, zato bi jih ve
ljalo razširiti po vsej Sloveniji. Tudi sam mar
sikdaj tudi sam črpa ideje iz študijskih krož
kov. Kot primer je navedel študijski krožek 
v Slovenski Bistrici, ki je v dveh točkah iz
redno tehtno opozoril na probleme starejših 
delavcev. Te argumente je uporabil tudi na po
gajanjih z delodajalci. »Skupaj smo v sindi
katih močnejši. Greh bi bil, če ne bi izkoris

tili vsega znanja in vseh potencialov, ki jih v 
sindikatih imamo,« je dejal Semolič. V krož
kih se člani usposabljajo, hkrati pa opozarjajo 
na probleme v vsakodnevnem življenju in v 
zakonodaji, ki jih je treba odpraviti.

Potrebujemo dobre menedžerje
Semolič je še opozoril, da mora država nujno 

zaščititi tudi delovna mesta v delovno inten
zivnih panogah. Odgovorni v državi bi se mo
rali zavedati, da vsi ne morejo biti zdravni
ki, inženirji ali drugi strokovnjaki, potrebni 
so tudi sposobni in prizadevni delavci. Tudi 
delavci, ki so razvrščeni v najnižje tarifne raz
rede, imajo pravico živeti od svojega dela. Zato 
številne najbolj razvite države v Evropski uniji 
ščitijo delovna mesta v delovno intenzivni in
dustriji. »Takšna bi morala biti tudi politika 
naše države,« je poudaril Semolič in dodal, 
da ravno delavci v delovno intenzivnih pano
gah največ prispevajo za delovanje države. Pri 
nas je namreč še vedno bolj obdavčeno delo 
kot kapitalski dobički in premoženje.

Semolič je opozoril tudi, da bi lahko brez
poselnost znižali s skrajševanjem delovnega 
časa od 40 na 35 ur na teden.

Še zlasti paje po Semoličevih besedah raz
voj naših podjetij vključno z odpiranjem no
vih delovnih mest odvisen od izobraženosti, 
usposobljenosti, znanja in uspešnosti mejied- 
žerjev. Vsa prizadevanja delavcev so ždaian, 
če vodilni ne znajo opravljati svojeg^Msla 
ali so zanj premalo sposobni. »Uspešria*|)Ocl- 
jetja danes potrebujejo vrhunski vodlhji ka- 
der. Kjer takšnih kadrov ni, tam se slabo pi
še delavcem in sindikatom,« je dejal Semo
lič. Usposabljanje in nastavljanje menedžer
jev po njegovih besedah sicer ni stvar sindi
katov, vendar paje prav, da lastnike in delo
dajalce na pomen tega vprašanja večkrat opo
zorijo. Več bo dobrih menedžerjev, manjše bo 
namreč število brezposelnih. Poleg tega pa vi
soko izobraženi menedžerji tudi vedo, kako 
je za gospodarsko uspešnost in razvoj pomem
ben in nujen socialni dialog.

Tomaž Kšela
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Tretje športne 
igre ZSSS Tekmovalnost se povečuje
Tretje športne igre ZSSS prejšnjo soboto na 

Kodeljevem v Ljubljani so potekle v izjem
no lepem vremenu in športnih bojih. Posta
vile so nove mejnike, ki so se kazale zlasti v 
ambicijah doseči čim boljše rezultate. Več kot 
500 športnikov in športnic, sestavili so 78 ekip, 
seje pomerilo v sedmih disciplinah, ki so za
stopale 18 sindikatov dejavnosti. Najmnožič
nejši so bili predstavniki Sindikata delavcev 
prometa in zvez Slovenije, ki so na koncu zbra
li dve točki več kot drugouvrščena ekipa Sin
dikata finančnih organizacij Slovenije. Mno
žični so bili tudi predstavniki Sindikata KNG,

Sinlesa, Sindikata KŽI in SKVNS, z le eno 
ekipo so nastopili sindikati SKEI, Glosa in 
SGiT in z njo dosegli vidno uvrstitev.

Igre so bile na primerni športni ravni, za kar 
so skrbeli tudi dobri sodniki. Publike ni bilo 
prav veliko, so pa tekmovalci dobro spodbu
jali svoje kolege.

Po podatkih organizatorjev je med napor
nimi tekmami prišlo do dveh manjših poškodb, 
ki verjetno ne bosta imeli hujših posledic.

Pripomb na organizacijo ni bilo slišati, tu
di zaključno srečanje je minilo v dobrem raz
položenju. Posamezniki so se neuradno pri

toževali, da so v nekaterih moštvih nečlani po
sameznih sindikatov, vendar nič od tega ni bilo 
potrjeno. Mogoče je k temu prispeval tudi zelo 
strog pravilnik iger, ki je za kršitve predvi
del kazen 500.000 tolarjev. Slovanovci, ki so 
prevzeli organizacijo iger, so narobe izračunali 
vrstni red ekip. Pokal za najboljšo ekipo je 
Dušan Semolič to sredo že predal v roke 
Cvetke Gliha sekretarke SDPZ. Za njen us
peh (med njimi je bilo veliko poštarjev) je za
služen tudi Jože Gaube, bivši predsednik te
ga sindikata.

F. K.



Nogometašem SKEI (nastopala je ekipa iz Štor) je uspe
lo zmagati. Več težav kot v finalu z ekipo SDPZ so imeli 
v Predtekmovanju, ko so nasprotnike premagali šele po 
enaj s trne tro vkah.

V ekshibicijski tekmi so se zmagovalci v košarki pome
rili še z okrepljeno ekipo ZSSS. Ker Dušanu in drugim trojke 
niso šle najboljše, jim ni uspelo zmagati, vendar so bili 
po nastopu vseeno veseli.

Rezultati:
Košarka: 1. Sindikat delavcev finančnih organizacij Sloveni

je, 2. SDPZ, 3. SDDO; mali nogomet: 1. SKEI, 2. SDPZ, 3. SGiT; 
namizni tenis, ženske: 1. SDDO, 2. Sinles, 3. SKVNS; odboj
ka, moški: I. Sindikat delavcev finančnih organizacij Slovenije,
2. Sindikat zdravstva in socialnega skrbstva Slovenije, 3. SDGD; 
pikado, ženske, ekipno: 1. Sindikat KNG, 2. SKVNS, 3. SDPZ; 
posamično: 1. Majda Bogataj (Sinles), 2. Marjanca Rožej (Sin
dikat KŽ1), 3. Darinka Šlauer (SKVNS); pikado, moški, ekipno: 
I. Glosa, 2. SKVNS, 3. Sindikat KŽI; moški, posamično: 1. Aleš 
Šulc (Glosa), 2. Franc Peterlin (Glosa), 3. AlojzTerbuc (SKVNS); 
tek na 1500 metrov: 1. Andrej Tratjek (Stupis), 2. Samo Zupan
čič (Sindikat KNG), 3. Milan Sapač (Stupis); vlečenje vrvi: 
I. SDPZ, 2. Sindikat KNG, 3. Sindikat KŽI; skupni vrstni red 
ekip: I. SDPZ, 2. Sindikat delavcev finančnih organizacij Slovenije,
3. Sindikat KNG, 4-5. Sinles in SKVNS, 6. SDGD, 7. SDDO, 
8. Sindikat KŽI, 9. SDTS, 10. Sindikat zdravstva in socialnega skrb
stva Slovenije ...

s f'nalni tekmi v odbojki (zmagale so sinle- 
c « Marlesa v sivih majicah) so se tekmi- 
tjnur-ijazno pozdravile. Gledalci smo uživali v 

ori odbojki in tudi drugače je bilo kaj videti.

Najboljši 
košarkarji so 

bili iz ekipe 
sindikata delav

cev finančnih 
organizacij.

Vlečenje vrvi je bilo zelo 
razburljivo. Čeprav so 
prvi močneje potegnili 
predstavniki KNG, so na 
koncu slavili predstavni
ki SDPZ, za katere je 
navijal tudi njihov pred
sednik Srečko Lorenčak. 
Strokovnjaki so nam 
povedali, da so nastopali 
poštarji, ki so bili tudi 
najprimerneje obuti.
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»Joj, danes sem tako utrujen, da bolj ne bi mogel biti,« je pred dnevi 
pri malici v naši tovarniški menzi vzdihnil rezkar Vili. »Že ves teden de
lam nadure! Ta mesec jih imam že več kot sto!«

»Vili, ne pusti se izkoriščati,« je dejal mizar Tone. »Svojim šefom jas
no in glasno povej, da lahko delavec po zakonu opravi mesečno samo 20 
nadur!«

»Ah, Tone, ne bodi tako malenkosten,« je zamahnil z roko Vili. »Kaj 
vse piše v naših zakonih, pa tega nihče ne spoštuje!«

»Saj to je ravno tisto!« je vzkipel Tone. »Zaradi tega pa smo prišli tako 
daleč, da lahko delodajalci po mili volji izkoriščajo delavce! Tega delav
ci ne smemo več dopustiti. Vili, v tvojem primeru bom sam poklical in
špektorja za delo in ga opozoril na tvoje nadure!«

»Tone, ali si nor?« je razburjeno vzkliknil Vili. »Zakaj bi morali začeti 
zakone spoštovati ravno pri meni, če jih vsi kršijo?«

»Vili, ali ti šef tako dobro plačuje nadure, da si se odločil držati jezik 
za zobmi?« je zanimalo Toneta. i .................... [rninnirii

»Zakaj bi ravno jaz dobil plačane nadure, 
če pa jih vsi drugi lahko zamenjajo za pros
te ure,« je užaljeno dejal Vili. »Nadur niti no
čem imeti plačanih, četudi bi mi šef denar 
ponujal!«

»Vili, ali se je tebi popolnoma zmešalo,« 
je previdno povprašal strugar Lojze. »Na-
jprej praviš, da ni nič narobe, ker moraš opraviti več nadur, kot jih dovo
ljuje zakon, nato pa zanje nočeš niti plačila!«

»Jaz ne terjam zase nobenih posebnih pravic. Želim samo, da me v to
varni obravnavajo kot vse druge in mi nadure zamenjajo za proste ure,« 
je kategorično dejal Vili. »Sploh pa ne vem, kdo pravi, da nadure moram 
delati. Jaz nadure želim delati!«

Vsi smo odložili žlice in se zazrli v Vilija. »Vili, ali je kaj narobe s ta
bo?« je z nežnim glasom povprašala Sonja iz računovodstva. »Povej, za
kaj tako rad delaš nadure?«

»Le zakaj?« je s vprašanjem odgovoril Vili. »Zalo, ker moram za en 
mesec narediti vse vnaprej!«

»Zakaj pa?« smo povprašali vsi v en glas.
»Zakaj, zakaj?« je odvrnil Vili. »Zato, ker bo naslednji mesec svetov

no nogometno prvenstvo, na katerem bodo prvič v zgodovini samostojne 
Slovenije igrali tudi naši fantje. Šefu sem že rekel, da naj v času sveto
vnega prvenstva v nogometu ne računa name. V službi me bo videl samo, 
če bo prinesel v proizvodno dvorano barvno televizijo in zaboj piva. No
čem zamuditi niti ene same samcate minute tega svetovnega spektakla. 
Zato bom normo za naslednji mesec naredil že ta mesec.«

»Ha, ha, ha! Vili, ti pa si zares tako vesten delavec, da si že prav sme
šen,« se je zarežal skladiščnik Rudi. »Ali misliš, da bo v času svetovnega 
nogometnega prvenstva v podjetju tvoj šef? Bodi prepričan, da ne bo tu
kaj nobenega šefa, ki bi tebi in vsem drugim delavcem gledal pod prste, 
ali bomo izpolnili normo ali ne? Vsi bodo čepeli pred televizorji! Direk

tor s svojimi sodelavci pa se tako in tako že odpravlja na službeno in po
slovno potovanje za mesec dni v Korejo in na Japonsko.«

»Rudi ima prav,« je dejal kurir Peter. »V času svetovnega nogometne
ga prvenstva ne bo v tej deželi dela! nihče razen gostincev. Lastnik bifeja 
Pri Ančki je v lokal že namestil tri televizorje in na novo, na črno zaposlil 
še dve študentki.«

»Boste videli, kakšno mrtvilo bo v času nogometnega svetovnega pr
venstva zavladalo v naši politiki in gospodarstvu,« je dejal Tone. »Še ce
lo naši politični liderji in poslanci se ne bodo imeli med seboj več časa 
prepirati - pa tudi če se bodo, njihovih prepirov ne bo nihče opazil, saj 
bodo oči javnosti uprte samo v naše fante.«

» Veste, kako pa se na svetovno nogometno prvenstvo pripravlja moj brat
ranec, ki je kmet?« je veselo povprašal Rudi. »Kravam daje jesti šestkrat 
na dan, ker pravi, da se nikoli ne ve, kdaj bodo dobile jesti prihodnji me
sec, saj bo to odvisno od razpleta na nogometnih igriščih. Kadar bodo na-

Iz dnevnika delavca Jožeta

Priprave

ši, bog ne daj, izgubili, bodo krave prišle do 
svoje krme. Če bodo zmagali, pa bo moral brat
ranec i kolegi to proslaviti v vaški oštariji. Tak
rat se bodo morale krave znajti same.«

»Slišal sem, da bodo menda v času sveto
vnega nogometnega prvenstva zaprli celo 
Mercatorjeve trgovine,« je dejala Sonja iz ra- 
čunovodstva. »Ce bi bile trgovine odprte tako 

kot ob običajnih nedeljah in praznikih, bi namreč lahko prišlo do kak
šnega problema, ki bi Mercatorjeve šefe zmotil pri gledanju prenosov s 
svetovnega nogometnega prvenstva.«

»Po mojih informacijah so že tudi novinarji v dnevnikih popolnoma 
pripravljeni na začetek svetovnega nogometnega prvenstva,« je dejal Lojze. 
»Menda imajo časopise napisane že za ves mesec naprej, samo nogometne 
rezultate morajo še dodati. Sicer pa bralci naslednji mesec v časopisih 
razen o nogometu tako in tako ne bomo ničesar brali.«

»Učitelji, zdravniki in policaji pa bodo menda naslednji mesec kar stavkah 
za višje plače,« je dejala Sonja. »Tako bodo lahko nemoteno gledali pre
nose. Poleg tega pa bodo lahko igre naših fantov na svetovnem nogomet
nem prvenstvu mimo spremljali tudi učenci in dijaki ter bolniki in lopo
vi!«

Kdo ve, koliko časa bi še tako kramljali, če nas ne bi začel priganjati 
čas.

»Špela, pridi, da plačam pijačo!« je vzkliknil Rudi.
»Račun boš poravnal jutri! Zdaj nimam časa,« se je iz kuhinje zaslišal 

energičen glas kuharice Špele. »Ravnokar kuham ričet za vaše malice za 
ves naslednji mesec vnaprej. Hvala bogu, da imamo hladilnike, drugače 
jaz edina v tej deželi ne bi mogla spremljati naših zlatih fantov na sveto
vnem nogometnem prvenstvu. Ali ste videli, kako so bili luštni, ko so od
hajali? Komaj že čakam, da zaigrajo prvo tekmo in vsemu svetu pokaže
jo, kaj Slovenci zmoremo in kako znamo hiti delavni, dobro organizirani, 
disciplinirani, pridni in učinkoviti!«

J

»Zakaj si tako žalosten?«
»Moje podjetje je žrtev bankropa!«
»Misliš bankrota?«
»Ne! Podjetje ni propadlo na trgu, temveč inU 

je bankovce za davke pobral minister za finance 
Rop. Torej je žrtev bankropa!«

Poroka
»To, da sem se poročila s teboj, si lahko razl°' 

Žim samo s tem, da sem bila takrat popolnoma no
ra!«

»Jasno! Žal pa jaz tega takrat še nisem opazil-

Sonček in Saturn
»Ljubica, ti si moj sonček! ” 
»Raje bi bila tvoj saturn?« 
»Zakaj?«
»Ker ima Saturn več prstanov! ”

Državni deficit
»Očka, kaj je to državni deficit?«
»Država je v deficitu takrat, kadar ima v bld 

gajni manj denarja kot takrat, ko je bila že pop01 
notna prazna.«
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Spomin in opomin (IX.)
Desetletnica prve splošne stavke v Sloveniji

Ob deseti obletnici prve splošne stavke v samostojni Sloveniji -18. marca 1992 sojo 
organizirali Svobodni sindikati Slovenije - je ZSSS izdala posebno brošuro. V njej avtor 
Pavle Vrhovec opisuje dogajanja pred desetimi leti. Dogodke ilustrira več kot 30 foto
grafij in drugih dokumentov o stavki, v kateri je sodelovalo 400.000 članov Svobodnih 
sindikatov Slovenije. V nadaljevanjih objavljamo odlomke iz brošure.

Pan po stavki je tudi zbor občin odpra
vil sporni zakon o zamrznitvi plač, kije bil 
Povod za prvo, najbolj množično stavko v 
Rodovini slovenskih socialnih bojev. Ob 
ra'pravi o proračunu v skupščini so bila za- 
Sotovljena sredstva za sodišča in institucije, 
Kl se ukvarjajo s pravno varnostjo delav- 
CeK Izvršni svet je dva dni po opozorilni 
sjavki sklenil povišati zajamčeno plačo na 
5-820 tolarjev (to je bilo še zmeraj neko- 

‘ko manj, kot so zahtevali Svobodni sindi- 
a,i Slovenije), pripravil pa je tudi gradi- 

v° o socialnem položaju delavcev v Repub- 
‘y Sloveniji, o katerem so nato razprav
ni v skupščini RS.

Teden dni po prvi splošni opozorilni sta vki 
'Ve Je sestalo tudi predsedstvo sveta Zveze 
sy°bodnih sindikatov Slovenije in ocenilo 
‘zvedbo stavke. Predsednik ZSSS mag. Du- 

c'n Semoličje dejal, da je opozorilna stavka 
vPrvem delu v celoti uspela, saj so Svobodni 
lndikati Slovenije odmevno predstavili svo-

mBSEL. • .

je zahteve in pričakovanja. Drugi del stavke, 
to je dogovor o uresničitvi zahtev, se še na
daljuje. Poudaril je, da smo bili sindikati 
prvič v središču pozornosti politike, zato je 
bila politizacija stavke do neke mere neiz
bežna. Z izvršnim svetom, na katerega so 
bile naslovljene nekatere stavkovne zahteve, 
so se neizbežno identificirale posamezne 
stranke vladajoče koalicije, pa tudi posa
mezniki, ki so stavko Svobodnih sindikatov 
Slovenije razumeli kot napad na svoje ideale 
in tako tudi reagirali, saj so našli na stoti
ne opravičil za ravnanje vlade. Kljub temu, 
da so strele sekale v vrhove, so vodstva Svo
bodnih sindikatov Slovenije vzdržala vse pri
tiske, in to v vseh oblikah organiziranosti. 
Svobodni sindikati Slovenije smo se izogi
bali politizaciji stavke, je dejal predsednik 
ZSSS, in nismo dajali povodov zanjo. Po
hvalil je stavkovne odbore, ki so v celoti ob
vladovali dogajanje, ter delavstvo, ki je do
stojanstveno in pokončno izrazilo svoje stis

ke, zahteve in priča
kovanja. Med član
stvom se je okrepil 
občutek pripadnosti 
Svobodnim sindika
tom Slovenije. Če ka
teri sindikat lahko 
kaj naredi, lahko to 
naredi le Zveza svo
bodnih sindikatov 
Slovenije, ki ni obre
menjena ne z oblast
jo, ne s poslovodstvi, 
so ugotavljali.

Vlada Lojzeta Pe
terleta je dober mesec 
dni po stavki padla, 
uradno zaradi razpa
da Demosa, vendar 
pa so k temu nedvom
no prispevali tudi 
Svobodni sindikati 
Slovenije, ki so bili ves 
čas njen odkrit nas
protnik. Konec aprila 
1992 je bil v skupšči
ni za novega predsed
nika izvoljen dr. Janez 
Drnovšek. Ta je sesta
vil sredinsko vlado, od 
katere so Svobodni 
sindikati Slovenije 
pričakovali, da bo 
imela večji posluh za 
delavstvo. Vendar se

njihova pričakovanja niso uresničila. Tu
di nova vlada ni znala ali hotela prisluh
niti zahtevam sindikatov. Zato so se tudi pre
ostali del leta nadaljevali spopadi z njo, 
predvsem zaradi predlagane lastninske za
konodaje, zaradi odločitve za enostransko 
odpoved splošne kolektivne pogodbe za ne
gospodarstvo ter nekaterih drugih njenih 
odločitev glede zajamčenih plač in denar
nih nadomestil. Še naprej so se morali Svo
bodni sindikati Slovenije boriti za uresni
čevanje kolektivnih pogodb ter za redno iz
plačevanje plač in za to poseči po skrajnih 
oblikah sindikalnega boja - stavki.

Svobodni sindikati so leta 1992 organi
zirali kar 229 stavk, v katerih je sodelo
valo prek 90.000 delavcev. Konec tega leta 
je bilo v Sloveniji 102.593 brezposelnih, 
inflacija, merjena s cenami na drobno, je 
bila 201,3 odstotna, povprečne plače pa 
so znašale 30.813 tolarjev; v gospodarstvu 
29.314 tolarjev, v negospodarstvu pa 
36.949 tolarjev.

Prva splošna opozorilna stavka v Repub
liki Sloveniji ni bila le socialni obračun za
poslenih in nezaposlenih z izvršnim sve
tom, ki ni spoštoval dogovorov in ni bil pri
pravljen dvigniti praga preživetja na člo
veka dostojno raven, ampak tudi s skup
ščinskimi strankami, ki so bile odgovor
ne za sodobno ureditev delavske zakono
daje in za zagotovitev njenega dosledne
ga uresničevanja. Stavka s socialnim obe
ležjem je tako nehote prispevala k temu, 
da je postala razvidnejša strankarska de
litev slovenskega političnega prostora, pa 
tudi »ideološko« razlikovanje sindikalnih 
organizacij na Slovenskem.

Ljudje so v obdobju do splošne opozorilne 
stavke kazali neverjetno socialno potrpež
ljivost. Upali so, da bo prišlo do gospodar
skega razvoja in izboljšanja življenjskega 
standarda, izvršni svet in skupščina pa sta 
se bolj ukvarjala z delitvijo in prerazdelit
vijo. A tudi vdanost ljudi v usodo ima svo
je meje in splošna opozorilna stavka je to 
resnico povedala dovolj zgovorno.

Splošna stavka je bila velik organizacij
ski in politični podvig sindikatov, združe
nih v Zvezo svobodnih sindikatov Sloveni
je. Dokazali so, da jo lahko izpeljejo in ob
vladujejo. Bila je tudi demonstracija sin
dikalne moči, s katero so si Svobodni sin
dikati Slovenije utrdili položaj pred nasled
njimi pogajanji. Prva splošna sta vka je bila 
kombinacija različnih oblik protestov Svo
bodnih sindikatov Slovenije: od klasičnih 
stavk v podjetjih in zavodih do cestnih za
por in oviranja prometa ter protestnih zbo
rovanj. Svobodni sindikati Slovenije so z or
ganizacijo splošne stavke dokazali, da so 
bili že takrat v Evropi - stavko so organi
zirali na način, uveljavljen v sindikalnih 
konfederacijah evropskih držav. Organizi
ranje prve splošne stavke pa jim je pove
čalo tudi samozaupanje in dalo velik ka
pital, iz katerega so črpali moč in izkušnje 
pri organiziranju različnih oblik množičnih 
protestov, ki so sledili v naslednjih letih.

Konec
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GESLA NAGRADNE KRIŽANKE Sl. 19 (23. 5. 2002):

1 

2

3

4

Gesla iz današnje nagradne križanke napišite na označena polja, izrež-1 
in pošljite nalepljene na dopisnici na naslov: Zveza svobodnih sindikat1’ 
Slovenije, Dalmatinova 4, 1000 Ljubljana, p. p. 97. Tudi tokrat je nagra^ 
5000 tolarjev, zato ne pozabite napisati svojega točnega naslova in dav1-11 
številke. Upoštevali bomo pravilne rešitve, ki bodo prispele do ponedeU*8’ 
3. junija 2002.

Pravilna rešitev gesel iz 17. številke Nove Delavske enotnosti: I. CO^ 
HRAVA, 2. LLORETDE MAR, 3. IBIZA. Nagrado 5000 tolarjev prejme Mr 
men Avsec, Cesta 24. junija 13, 1231 Črnuče.


